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na sinočnji seji ministrskega sveta

Vlada sprejela nadaljnje ukrepe 
v zvezi z gospodarsko konjunkturo
50 milijard za kmetijstvo, milijardo na leto za podporo srednjim in majh
nim trgovskim podjetjem - Omejitev prodaje na obroke bo proučil odbor 
za kredit - Socialisti predlagajo skrajšanje vojaškega roka na 12 mesecev 
Danes se nadaljuje razprava o volilnem zakonu za Furlanijo-Jul. krajino

RIM, 1. — Seja ministrskega sveta se je končala ob 23.30, 
vendar pa se niso mogli zediniti glede vprašanja omejitve 
prodaje na obroke in so zaradi tega poverili odboru za kre
dit, naj prouči to vprašanje. Na predlog ministra za kmetij
stvo Mattarelle so odobrili zakonski odlok, ki predvideva po
sebne ukrepe v korist kmetijske proizvodnje, predvsem kar 
zadeva živinorejo, gojenje oljk in sladkorne pese. Ti ukrepi 
bodo bremenili državno blagajno za 50 milijard lir. Hkrati 
P® so sklenili zaprositi parlament za pooblastilo, da bi mo- 
Sli izdati potrebne ukrepe za zatiranje potvarjanja živil na 
Področju vina, mostov in kisa.

Na predlog ministra za delo Delle Fave in ministra za jav- 
na dela Sulla je ministrski 
svet odobril pravilnik za ures
ničenje desetletnega načrta za

izgraditev delavskih stanovanj. 
Prvi del pravilnika zadeva li
kvidacijo dosedanje uprave I-
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TITO V BOLIVIJI

Za likvidacijo hladne vojne 
Za gospodarsko sodelovanje

Tito jo po razgovorih z Fsfenssorom ugotovil 
veliko podobnost pogledov vlad SFRJ in Bolivije

COCHABAMBA, 1. — Predsednika Jugoslavije in Bolivije 
Bta včeraj skupno s svojimi ožjimi sodelavci opravila zelo 
Plodno izmenjavo misli, pri čemer je prišla do izraza velika 
Podobnost pogledov obeh držav na mednarodna vprašanja in 
Obojestranska želja, da se čimbolj razvijejo Jugoslovansko-bo- 
hvijski odnosi. Izmenjava mi-

je bila olajšana z dejstvom, 
dk sta Tito in dr. Estenssoro 
stara znanca, tako da sta pred
sednika takoj načela proučeva
nje položaja na svetu in kon 
kretnih vprašanj.

Soglasno je bilo ugotovljeno, 
k* ie potrebno storiti nove kora. 
** zaradi popuščanja mednarod
ne napetosti. Predsednik Jugosla
vie je izrazil prepričanje, da bo. 
*1° nadaljnji napori za likvidacijo 
hladne vojne ustvarili tudi ugod
ne Pogoje za rešitev gospodarskih 
vPraša«j na svetu. V zvezi s tem 

Predsednika poudarila važnost 
bodoče mednarodna konference o

Jutri bo nov uradni sestanek 
junanjlh ministrov Ruska, Gromi- 
** *n Homa. Včeraj pa sta se se
stala Home in Gromiko pri kosi- 
**}. ter Rusk in belgijski zunanji 
"Unister Spaak. Med razpravo v 
feneralni skupščini OZN se je 
**ome zavzel za sestanek najviš- 
jih predstavnikov osemnajstih dr- 
‘av ženevske razorožitvene konfe
rence s tem, da se pred sestan
kom proučijo: 1. prepoved širje- 
*Ma jedrskega orožja; 2. vpraša
nje opazovalcev obeh blokov, da r®' *n»anjša nevarnost nenadnih 
odpadov ; 3. napredovanje pri
uresničenju prve faze splošnega 
■Torazuma o razorožitvi, ki naj 
o* vsebovala ukinitev vseh vozil 
■farskega orožja, še posebej ;e 
Poudaril, da je «vse pridobljeno», 
Ker sta Sovjetska zveza in Žahod 
««Prejela načelo reševanja vpra- 
sanj s pogajanji in ne z grožnjo 
? «"O. pa naj bodo pogajanja še 
tako dolga in utrujajoča». — No- 
•marjem pa je Home izjavil, da 
Je kitajsko-sovjetski spor pred
vsem posledica dejstva, da SZ od- 
a*anja Kitajski jedrsko orožje. — 
»stočasno je včeraj angleška vla- 
ua uradno sporočila, da je pri
pravljena sodelovati pri proučeva
nj« ameriškega načrta o ustano- 
y**vi mešane jedrske, sile, ki bi 
J® sestavljale površinske ladje, 
Prj čemer pa ne pristaja na so- 
uelovanje v mešanih posadkah.

I* New Yorka se pričakuje u- 
r*dna vest o prodaji velike koli- 
čine -ameriškega žita Sovjetski 
iVez' v vrednosti okrog 380 mili
jonov dolarjev, ker je bila zlasti 
Y zahodni Sibiriji velika suša in 
J® SZ že kupila v Kanadi in Av- 

lì-!' 3,6 milijonov ton žita. 
«jTaliji 8,6 milijona ton žita. 
«»cm mestu Tizi Uzu, ki so ga že 
Predvčerajšnjim zasedle alžirske
2.“?rožene sile, vse mirno. Ben 
“®la_ je govoril sinoči v Alžlru 
JjJhožici nad sto tisoč'ljudi. Na
povedal Je takojšnjo nacionaliza
cijo vse zemlje francoskih kolo- 
™jv. Poudaril je, da «večina ude- 
tožencev manifestacije v Tizi Dzu 
Pripada tistim, ki so bili spo- 
jtrinjeni z ukrepi o samoupravlja
nju in katerih usoda je povezana 
* bančnimi računi, ki jih imajo 
J tujini», že sinoči pa je pove- 
?**> da je Maroko razmestil isto- 
rosno z uporom v Kabiliji svoje 
«etc «samo deset metrov» od za
hodne alžirske meje ter takoj po 
obisku Krima Belkascma v Tan- 
*®rju, ki je skupno z Altom Ah- 
tttedom voditelj opozicije. Dejal 
1* tudi, da ho kljub spletkam v 
*1*1 Uzu alžirska delegacija v 
Moskvi sklenila sovjetsko-alžirski 
«Porazum. — Neki časopis, ki je 
“•«u komunistični stranki, Je za- 
Pi*ai, da tisti, ki se danes upira
jo Ben Belovi vladi «slabijo nje
no antiimporlalistlčno akcijo ter 
Postajajo zavestno ali nezavestno 
‘•Vezniki novega kolonializma». — 
t revladuje mnenje, da sedanja 
kriza ni tako nevarna kot je bila 
*am med borbo za oblast.

trgovini in razvoju in opozorita 
na negativni značaj odpora, ki ga 
posamezni krogi na Vzhodu in na 
Zahodu dajejo politiki miroljub
ne koeksistence, ter sta izrazila 
potrebo, da čim večje število dr
žav pristopi k moskovskemu spo
razumu.

Glede dvostranskih vprašanj, o 
katerih sta se posebej razgovar- 
jala bolivijski gospodarski minister 
Reies in Mijalko Todorovič, je 
bilo ugotovljeno, da je potrebno 
in mogoče razvijati sodelovanje 
zlasti na gospodarskem področju. 
Predsednika sta pooblastila svoje 
sodelavce, da obdelajo podrobno
sti gospodarskega sodelovanja.

Včeraj je maršal Tito sprejel 
delegacijo študentov gospodarske 
fakultete iz La Paza, ki mu je 
izročila pozdrave študentov in za
stavico študentovskega združenja. 
V razgovoru s študenti je Tito 
dejal, da so bili razgovori s pred
sednikom Estenssorom zelo plod
ni in da je bila med razgovori 
ugotovljena velika podobnost po
gledov.

Sinoči je predsednik Jugoslavi
je s soprogo priredil v hotelu Co- 
chabamba banket v čast predsed
niku Estenssoru in njegovi sopro
gi, zatem pa slovesen sprejem za 
zastopnike političnih, družbenih in 
drugih organizacij ter člane diplo- 
matskega zbora. Med večerjo je 
Tito izročil predsedniku Bolivije, 
kot znak prijateljstva med obema 
državama, red velike jugoslovan
ske zastave. Dr. Estenssoro se je 
zahvalil za izkazano mu čast, po
udaril pomen neposrednih stikov 
med odgovornimi državniki in 
ugotovil, da je predsednik Jugo
slavije, podobno kot med vojno 
tudi danes na Čelu tistih, ki se

NA-Casa, drugi del pa obsega 
splošni gradbeni program nove 
uprave.

Kar zadeva končno vprašanje re
žijskih stroškov v trgovini na drob
no pa je ministrski svet odobril 
zakonski osnutek, ki podaljšuje ve
ljavnost zakona 1016 o desetletnih 
prispevkih države srednjim in 
majhnim trgovskim podjetjem. V 
ta namen so že sedaj določili eno 
milijardo na leto za nadaljnjih de
set let. Za boljšo oskrbo trga s 
kmetijskimi proizvodi pa so spreje
li ukrep, ki odpravlja vsakršno te
ritorialno omejitev za neposredno 
prodajo potrošnikom vseh tistih 
kmetijskih proizvodov, ki jih 
kmetje ali kmečke zadruge same 
pridelajo.

Na koncu pa še ukrep, ki bo o- 
mogočil mesarjem, da bodo mogli 
«razširiti področje svoje obrtne de
javnosti».

Ministrski svet se bo ponovno se
stal prihodnji teden, v torek ali v 
sredo, ko se bo vrnil iz ZDA za
kladni minister Colombo.

Predsednik vlade Leone je sprejel 
političnega tajnika Mora. Na vpra
šanje novinarjev je Moro dejal, da 
je obravnaval s predsednikom vla
de razna aktualna vprašanja in da 
nima dodati nič drugega. Podpred
sednik vlade in zunanji minister 
Piccioni pa je bil danes pri pred
sedniku republike Segniju, katere
mu je poročal o razgovorih, ki jih 
je imel z ameriškimi državniki in 
z avstrijskim zunanjim ministrom 
Kreiskim.

Komunistični senatorji so zahte
vali, naj predsednik senatne komi
sije za zunanje zadeve povabi na 
prihodnje zasedanje komisije zuna
njega ministra, da bi poročal o svo
jem potovanju v ZDA, komunistič
ni senator Spano pa je predložil 
interpelacijo v zvezi z «vestmi, ki 
so jih objavili številni časniki, gle
de previdnostnih pridržkov, ki Jih 
je minister Piccioni baje izrazil v 
ZDA glede nadaljnjega pomirjenja 
po moskovskem sporazumu o delni 
ukinitvi jedrskih poskusov».

Socialistični senatorji Albarello, 
Schiavetti in drugi so predložili v 
senatu zakonski predlog, v katerem 
predlagajo skrajšanja vojaškega r0- 
ka na 12 mesecev v vojski in letal
stvu, in na 18 mesecev v mornari
ci. Hkrati predlagajo, da bi voja
kom, ki služijo rOk, dali najmanj 
500 lir na dan.

Finančni minister Martinelli je 
danes predložil v poslanski zbor
nici zakonski osnutek, s katerim 
se zviša najnižja neobdavčljiva 
stopnja osebnega dohodka glede 
odmere dopolnilnega davka na ce
lotne dohodke.

V senatu so danes razdelili za
konski osnutek notranjega mini
stra Rumorja, ki vsebuje spre
membe «zakona Merlin», s katerim 
so ukinili javne hiše.

Jutri ob 11. uri bo skupna seja 
poslanske zbornice in senata, na 
kateri bodo izvolili enega sodnika 
ustavnega sodišča in sedem članov 
višjega sodnega sveta. Po spora
zumu med strankami bodo kandi
dirali prof. Bonifacia za sodnika 
ustavnega sodišča, za člane višje
ga sodnega sveta pa bodo kandi
dirali: za KD, odv. Ercola Roc- 
chettija in odv. Maria Riccia; za 
KPI, Enrica Moleja; za PSI, odv. 
Federica Comandinija; za PSDI, 
odv. Adolfa Almincija; za PLI, 
prof. Gaetana Zingalija; za MSI, 
prof. Emanuela Gianturca. Pri pr
vih dveh glasovanjih je potrebna 
4/5 večina, pri naslednjih glaso
vanjih pa zadošča 3/5 večina gla
sov.

V četrtek bo seja vodstva PSI 
na zahtevo Vecchiettija.

V poslanski zbornici so danes 
začeli splošno razpravo o prora
čunu ministrstva za državne ude-

ležbe. med katero je tržaški de- 
mokristjanski poslanec Bologna 
govoril o ladjedelniški industriji, 
zlasti pa je podčrtal potrebo po 
posebnih ukrepih v korist tržaških 
ladjedelnic. Poslanska zbornica bo 
jutri nadaljevala razpravo o vo
lilnem zakonu za avtonomno de. 
želo Furlanijo-Julijsko krajino.

V senatu so začeli razpravo o 
proračunu ministrstva za promet 
in civilno letalstvo, pred tem pa 
je minister za prosveto Gui od
govoril na interpelacijo komuni
stičnega senatorja Granate in na 
vprašanja drugih senatorjev (so
cialistične senatorke Carrettoni in 
demokristjanskaga senatorja Limo- 
nija), ki so se prltolili nad oko
liščino, da je prosvetno ministr
stvo namestilo ogromno število 
šolnikov na šole, ki so precej oi» 
daljene od njihovega stalnega bi
vališča. Minister je dejal, da so 
v glavnem upoštevali želje prosil- 
cev, vendar pa da ni bilo moč 
ustreči vsem; sicer pa da so se 
tudi glede tega držali predpisov 
ustreznega zokona.

Haile Selasi 
v Washingtonu

WASHINGTON, 1. — Etiopski 
cesar Haile Selasi je prišel da
nes v Washington. Prišel je *z 
Filadelfije, da začne uraden o- 
bisk v ZDA.

Haile Selasi bo imel dva raz
govora s Rennedyjem in druge 
stike s Člani ameriške vlade. V 
četrtek se bodo razgovori zaklju
čili in o njih bodo objavili urad- 
ho sporočilo.

GOVOR BEN BELE NA VELIKEM ZBOROVANJU V ALŽIRU

Obtožbe proti Maroku, da podpira upornike 
Vsa zemlja kolonov nacionalizirana

Danes važna seja FLN, jutri pa izredna seja narodne skupščine
Po vsej Alžiriji

1 v ' it", Mi ‘ ; f, 'j

je mirno - Alžirska delegacija v Moskvi

Polk. Mohamed El Hadž in Ben Bela, preden se je El Hadž uprl

AL2IR, — Predsednik alžirske republike Ben Bela je po 
radiu sporočil, da Je bil Said Habid imenovan za novega po
veljnika sedme vojne oblasti po odstavitvi poveljnika El Ha- 
dža. Ben Bela je izjavil, da morajo od tega trenutka častniki, 
podčastniki in vojaki poslušati ukaze Habida. Zatem je Ben 
Bela prebral številne brzojavke, ki so mu jih poslali častni
ki sedme vojaške oblasti in ki izrekajo podporo vladi.

Ben Bela je govoril nocoj
pred vladno palačo množici nad 
sto tisoč ljudi. Poudaril je, da 
navzočnost množice dokazuje, 
da «ni dvomov o pravilnosti na

še stvari».
«Polastili se bomo vseh bo

gastev, ki so v nasprotju z na- 
šo revolucionarno logiko,» je

dodal Ben Bela in nadaljeval; 
«Naša sila ni v vojski, temveč 
v dvanajstih milijonih Alž.r- 
cev, med katerimi je toliko raz
dedinjenih. Naš socializem je 
v tem, da nekaj nudimo vsem 
in da ne pustimo žena mučeni
kov na cesti.»

Kar se tiče razlastitve zemlje 
francoskih kolonov, Je Ben Bela iz
javil, da «od tega trenutka ni niti 
enega hektara zemlje, ki bi pripa
dala tujim kolonom». «Francoska
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Jutri nov sestanek treh ministrov
‘ * * , * 1

Včeraj dolg razgovor Gromiko-Home
Angleški zunanji minister je med splošno debato v skupščini OZN le pogojno sprejel predlog o 
sestanku na vrhu v odboru osemnajsterice ■ Največja možnost sporazuma glede opazovalnih postaj

NEW YORK, 1. — Britanski zunanji minister lord Home 
je bil danes gost na kosilu pri Gromlku. Razgovor je trajal 
dve url, Po razgovoru je lord Home izjavil Časnikarjem, da 
nameravajo imeti v četrtek nov sestanek «treh velikih». 
(Rusk, Gromiko, lord Home).

Medtem ko Je bil lord Home
na kosilu z Gromikom, je bil 
Dean Rusk gost belgijskega zu
nanjega ministra Spaaka.

Lord Home je izjavil, da je 
bil njegov razgovor z Gromi
kom «zelo prijateljski», in je 
dodal, da sta z Gromikom pre
gledala «vsa vprašanja, ki so 
Jih že proučili med tednom. 
Vprašanje določitve opazoval
nih postaj je tisto, kjer je 
«največ upanja» za morebiten 
sporazum.

Zvedelo se je, da sta ministra 
govorila tudi o nenapadalni po
godbi med državami NATO m 
varšavskega pakta, toda iz raz
govora ni izšlo «nič posebno no
vega». Gromiko je zopet predla
gal znani sovjetski načrt o na
mestitvi čet OzN v Berlinu, lord 
Home pa je izjavil, da ne bo mo
goč sporazum, če se sovjetski 
načrt ne raztegne na ves Berlin 
in ne samo na zahodni Berlin.

Kakor se je zvedelo v krogih 
OZN. bi bil Mac Millan priprav
ljen, udeležiti se spomladi sestan-borijo za mir.
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V kratkem sporazum ZDA in SZ 
o prodaji velike količine žita
Govori se o vrednosti 380 milijonov dolarjev - Govor Hruščova v Krasnodaru
NEW YORK, 1. — V najkrajšem času se pričakujejo urad

ne informacije o prodaji velike količine ameriškega žita So
vjetski zvezi. Govori se o vrednosti 380 milijonov dolarjev.

Razgovori med Kennedyjem in 
glavnimi predstavniki kongresa o 
trgovinskih odnosih s Sovjetsko
zvezo so pokazali, da ni močne 
opozicije v kongresu proti razši
ritvi teh odnosov. Razgovori so 
se nadaljevali davi v Beli hiši, -n 
ob njihovem zaključku je demo. 
kratični voditelj v senatu Mans
field izjavil, da «resno upošteva
jo» vprašanje prodaje žita, in da 
je kongres podrobno obveščen o 
poteku razgovorov.

Tem razgovorom z velikim za
nimanjem sledijo pridelovalci ži
ta v ZDA in tudi v krogih letne
ga zasedanja guvernerjev Medna- 
rodne banke in Mednarodnega 
denarnega sklada v Washingtonu. 
Govori se, da je Sovjetska zveza 
v preteklih tednih že prodala na 
Zahodu za več kot dvesto milijo, 
nov dolarjev zlata, da si priskrbi 
tujo valuto, ki je potrebna za na
kup žita, in da sanira primanj. 
kljaj svoje plačilne bilance z za
hodnimi državami.

Po mnenju ameriških opazdVal- 
cev sta za spvjetsko stališče pri 
sedanjih diplomatskih razgovorih 
odločilna dva čimitelja, in sicer 
težave v zvezi s slabim pridel
kom žita ter bojazen, da bi Ki

tajska v kratkem mogla imeti a- 
tom&ko bombo. Pri tem ugotav
ljajo, da je lord Home v svojem 
današnjem govoru v skupščini 
OZN načel tudi vprašanje kitaj, 
ske atomske bombe ter je posva
ril kitajsko vlado, da «v primeru 
jedrske vojne vsi milijoni prebi
valcev Kitajske je ne bodo mogli 
rešiti pred atomskim uničenjem».

Moskovske «Izvestija» objavlja
jo danes govor, ki ga je Imel 
Hruščov 26. septembra v Krasno
daru pred kmetijskimi voditelji 
severnega Kavkaza. Hruščov je 
med drugim izjavil, da so mora
li kupiti žito v tujini, in od tega 
6.8 milijona ton v Kanadi, 1.8 
milijona ton v Avstraliji. Govoril 
je zatem, da je Sovjetska zveza 
pogostoma podvržena suši, zlasti 
v zahodni Sibiriji, in je dodal, 
da je Sovjetska zveza trpela v 
letu 1982-63 izredno hudo zimo, 
kakor tudi ostale evropske drža
ve. Zaradi tega je zimsko Žito 
trpelo, ker so zmrznile velike po
vršine zemlje in je bilo treba 
zemljo znova posejati z drugo 
kulturo. Zato ni bilo Več možno
sti ds bi imeli dober pridelek. 
Poleti pe je nastala tuia prav v

trenutku, ko žito raste. Zaradi te
ga je letos nastal težaven polo
žaj, in pridelek ne bo tak, ka
kor so pričakovali. Potrebno ;e, 
pozvati prebivalstvo, naj varčuje 
z žitom, bodisi- kar se tiče pre
hrane kakor tudi glede krmlje
nja živine in za tehnične potre
be.

Zatem je Hruščov poudaril po
trebo močnega razvoja kulture 
na namakanih področjih in dejal, 
da bi bilo potrebno za ta pod
ročja ustanoviti upravne organi
zme s centralnim vodstvom.

Aretacije komunistov 
v Venezueli

CARACAS, 1. — Venezuelska po- 
lioija je vdrla v stanovanje neka
terih glavnih levičarskih voditeljev 
v deželi. Aretirali so 23 parlamen
tarcev komunistične stranke in le
vičarskega revolucionarnega giba
nja. Kct izgovor navajajo včerajš
nji napad pripadnikov narodno
osvobodilne fronte na neki vlak. 4e 
včeraj Je notranji minister izjavil, 
da je vlada mnenja, da so parla
mentarci obeh strank zgubili par
lamentarno imuniteto, «ker so šči
tili in spodbujali teroriste».

ka na vrhu, če bi konkretno na
predovali, kar se tiče novih razo. 
rožitvenih ukrepov, kakor je na 
pr. uvedba sistema opazovalcev 
za preprečitev iznenadnih napa
dov.

Lord Home je danes govoril v 
okviru splošne razprave v glavni 
skupščini OZN. Izjavil je, da je Ve
lika Britanija pripravljena sodelo
vati v okviru pripravljalnih stikov 
s Sovjetsko zvezo glede morebitne
ga sklicanja sestanka najvišjih 
predstavnikov osemnajstih držav 
članic razorožitvenega odbora OZN, 
kakor je predlagal sovjetski zuna
nji minister Gromiko.

Lord Home je izjavil, da bi «tak 
sestanek imel neko vrednost». To
da bolj umestno bi bilo še prej iz
brati nekatere teme, ki bi jih mo. 
rali skrbno proučiti na nižji ravni 
v okviru odbora osemnajsterice.

Ti argumenti bi morali vključe
vati: 1. Prepoved širjenja jedrskega 
orožja. 2. Opazovalci na ozemlju 
dveh blokov, da se zmanjša nevar
nost iznenadnih napadov. 3. Napre
dovanje pri uresničenju prve faze 
splošpega sporazuma o razorožitvi, 
ki naj bi Vsebovalo ukinitev vseh 
vozil, ki lahko prevažajo Jedrsko 
orožje.

Lord Home je izjavil, da je po 
njegovem mnenju navzočnost opa
zovalcev na ključnih položajih vseh 
držav NATO in varšavskega pakta 
(vključno SZ in ZDA) «najbolj obe
tajoč vzporedni ukrep, ki ga je moč 
sprejeti». Izrazil je upanje, da bo 
moč pripraviti tak načrt in ga iz- 
VEij ati

Lord Home je tudi izrekel zado
voljstvo nad tem, kako je Hruščov 
začel reševanje nerešenih vprašanj 
med Vzhodom in Zahodom. Dodal 
je: «So znaki, ki bi utegnili napo
vedati novo poglavje v sodelovanju 
med Sovjetsko zvezo in Zahodom.» 
Britanski minister je dalje naštel 
naslednje točke:

1. Kitajska bo morala «zbrisati 
svojo politiko sile s svojega pro
grama, če se bo hotela ohraniti in 
omogočiti svoj vstop v OZN».

2. Južna Afrika bo morala ostati 
članica OZN, drugače bo ta medna
rodna organizacija prenehala biti 
univerzalna organizacija.

3. Afriške države, ki obtožujejo. 
Veliko Britanijo in druge države 
neokolonializma, «kot uvod v za
plembo imetja, tvegajo, da prestra
šijo tiste, ki bi bili pripravljeni in
vestirati kapital v teh državah».

Zatem je lord Home dodal, da 
čeprav Je mnenja, da Je Sovjetska 
zveza «sklenila da ne bo uporabljala 
sile», se ne sme pozabiti, «da je 
berlinski zid še vedno tam in 
predstavlja negacijo miroljubnega 
sožitja»

Sinoči je lord Home na tiskov
ni konferenci izrazil upanje, da 
bo prišlo do sporazuma o razme
stitvi opazovalcev v državah obeh 
blokov. Glede sovjetskega stališča 
do Zahoda je lord Home pred
vsem omenil sedanje težave So
vjetske zveze s Kitajsko. Po nje
govem mnenju je kitajsko-sovjet
ski spor predvsem posledica dej
stva, da Sovjetska zveza odklanja 
Kitajski jedrsko orožje. «Spor s 
Kitajci, je dodal lord Home, je 
za petdeset odstotkov ideološki za 
petdeset odstotkov pa posledica 
materialnih vprašanj. Cez nekaj 
let bo Kitajska imela neko ob
liko jedrskega orožja, in zaradi 
tega išče Sovjetska zveza stične 
točke z Zahodom. Pokazati mora
mo elastičnost, toda ne da bi pri 
tem žrtvovali niti ped ozemlje ne
ke svobodne države ali svobodo 
enega samega človeka » Zatem je 
lord Pome izjavil, da bi morali 
prihodnje sestanke s Sovjetsko 
zvezo nečeti bolj v duhu perspek
tiv poznejših sporazumov, kakor 
pa v duhu takojšnjih sporazumov 
o določenih točkah

Kongres laburistov
LONDON, 1. — Danes se je v 

Starboroughu nadaljeval kongres 
angleške laburistične stranke, iz

volili so novo vodstvo; v glavnem 
pa so bili potrjeni vsi prejšnji čla
ni vodstva. Na današnji seji je 
govoril Harold Wilson, da obraz
loži izjavo vlade o vprašanjih zna
nosti. Sledila je diskusija o teh
ničnih in znanstvenih šolah ter 
o izseljevanju angleških znanstve
nikov v tujino. Govorili so tudi 
o zdravstveni službi in so s tem 
v zvezi «prejeli resolucijo, ki so 
jo predložili laburistični zdrav
niki.

Nigerija
od včeraj republika

LAGOS, 1. — Opolnoči so v La
gosu pozdravili z 21 topovskimi 
streli rojstvo zvezne republike Ni
gerije. Nigerija je postala neod
visna 1. oktobra 1960, danes pa je 
prenehala biti britanski dominion 
in bo ostala še članica Common
wealth».

Nekaj ur po razglasitvi republi
ke je prvi nigerijski predsednik 
dr. Azikive govoril o napredku 
Nigerije v treh letih neodvisnosti 
in je poudaril zvestobo Združenim 
narodom. Cb razglasitvi republike 
je predsednik odredil amnestijo 
za '682 jetnikov. *
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KONČNO BO MORAL ITI

Globke odhaja 
skupno z Adenauerjem

BONN. 1. — Skupno s kancler
jem, ki bo odstopil 15. oktobra, bo 
7%inil s politične pozornosti tudi 
njegov podtajnik, znani vojni zlo
činec Hans Globke. Ta Je že da
nes končal svojo politično dejav
nost in je bil upokojen. Vendar pa 
bo na razpolago Adenauerju do 15. 
oktobra.

Važni pridržki 
Velike Britanije 
do jedrske sile

LONDON, 1. — Angleška vlada je 
Objavila uradno sporočilo v kate
rem pravi, da je Velika Britanija 

l21t.B). . pripravljena sodelovati pri prouče-
Končno je lord Home izjavil, da vanju ameriškega načrta o ustano- 

- - - vitvi mešane Jedrske sile, ki bi jo
sestavljale površinske ladje, čeprav 
postavlja glede tega važne pridrž
ke. Sporočilo dodaja: «Upoštevajoč 
te pridržke Je angleška vlada pri
pravljena udeležiti se objektivne 
proučitve načrta v vseh mogočih 
variantah.» Angleška vlada pa se ne 
bi mogla udeležiti razgovorov v ta
kih pogojih, ki bi pomenili načelno 
obveznost Velike Britanije, da t>0

je «vse pridobljeno», ker sta So
vjetska zveza in Zahod sprejela 
načelo reševanja teh vprašanj s 
pogajanji -n ne z žuganjem s silo, 
pa naj bodo pogajanja še tako dol
ga ih utrujajoča. Na koncu je lord 
Home izjavil, da upa, da bo leto 
1964 moglo biti leto, v katerem 
se bo lahko reklo, da je sedanje 
zasedanje skupščine OZN zabele
žilo konec hladne vojn«.

sodelovala pri mešani Jedrski sili, 
opremljeni z mešanimi posadkami. 
Sporočilo zaključuje, da Je Velika 
Britanija obvestila druge prizadete 
vlade o svojem stališču.

Zasedanje 
Mednarodnega 
denarnega sklada

WASHINGTON. 1. — Danes se 
je v Washingtonu nadaljevalo za
sedanje guvernerjev Mednarodne
ga sklada, na ksterem je novi rav
natelj Schweilzer podal poročilo, 
ki je bilo povečini posvečeno vpra
šanjem mednarodne likvidnosti.

Ameriški tajnik za zaklad Dii- 
ion, britanski finančni 'minister 
Maudling in večina današnjih go
vornikov so podprli pobude za 
koordinirano analizo, ki naj vse
buje vprašanja mednarodne likvid. 
nosti. Na današnji seji je govoril 
tudi italijanski minister Colombo, 
ki je predsednik sveta guverner
jev denarnega sklada. Govoril je 
o inflacionističnem pritisku v ne
katerih državah in je podprl po
močilo ravnatelja.

vlada je bila o tem obveščena, ta
ko da je lahko svetovala kolonom, 
naj letos ne sejejo». Dodal je, da 
je dal navodila funkcionarjem, naj 
dovolijo kolonom, da lahko vzame
jo svoje osebne stvari. «Obvezuje
mo se, da bodo dobili dobiček od 
svojega pridelka, katerega vrednost 
se bo ocenila »

Zatem je Ben Bela izjavil, da se 
ukrep o takojšnji nacionalizaciji 
vse zemlje kolonov tiče približno 
milijona hektarov.

V zvezi z uporom je Ben Bela 
nadaljeval: «Pozivamo tiste brate, 
ki skušajo povzročiti nerede, naj ne 
prelivajo krvi. Mnogo krvi je bilo 
že prelite v deželi. Mohamed El 
Hadž in Alt Ahmed nam govorita 
o socializmu. Toda mi ju vprašu
jemo, za kakšen socializem gre: 
njihov gnil socializem ali naš? Ve
čina udeležencev manifestacije v 
Tizi Uzu pripada tistim, ki so bili 
spodrinjeni z ukrepi o samouprav
ljanju. Njihova usoda je povezana 
z bančnimi računi, ki jih imajo v 
tujini. Našim bratom v Rabatu in 
Marakešu, ki so zbrali svoje voja
ke na naših mejah, pravim, da 800 
tisoč francoskim vojakom ni uspelo 
premagati te dežele Ta koncentra
cija maroške vojske na naši meji 
in spletke Fronte socialističnih sil 
v Tizi Uzu dokazujejo, da gre za 
dogovorjeno akcijo. Pozivamo ma
roške brate, naj prenehajo s svoji
mi zahtevami do svojih alžirskih 
bratov, ki nad dvajset let živijo v 
Maroku in ki jih izganjajo brez 
usmiljenja. Tem alžirskim bratom 
se jemlje njihovo imetje v nasprot
ju s sporazumi, ki smo jih nedav
no podpisali z Marokom.

Vemo, da so ljudje, ki mislijo, 
da bi nam njihove spletke v Tizi 
Uzu preprečile, da pošljemo naso 
delegacijo v Moskvo, da sklenemo 
sovjetsko-alžirski sporazum. Jaz jim 
pravim, da bo ta sporazum skle
njen. Pravim jim, da bom šel v 
OZN, da bom tam govoril, tudi če 
bi moral iti in se vrniti istega dne.»

Za jutri zjutraj so sklicali v Al- 
žiru važno sejo kadrov FLN. Spo
ročili so tudi, da se bo v četrtek 
zjutraj sestala na izrednem zase
danju narodna skupščina. Vsem 
poslancem so sporočili, da je važ
na njihóva udeležba.

Sinoči je Ben Bela po radiu iz
javil, da je Maroko razmestil svo
je čete samo deset metrov od za
hodne alžirske meje. Omenil je, 
da je do tega prišlo istočasno z 
uporom v Kabiliji. «Upor v Ka- 
biiiji, je dodal predsednik, se je 
začel prav v trenutku ko bi ho
teli v tujini začeti akcijo proti 
naši deželi.» Zatem je Ben Bela 
izjavil, da se je zbiranje maroških 
čet na meji in upor v Kabiiijl 
začel po obisku Krima Beikasema 
v Tangerju, ki je skupno z A‘tom 
Ahmedom voditelj opozicije.

Po dosedanjih poročilih vlada v 
vsej Alžiriji mir, in nikjer m opa
ziti znamenja panike čeprav so 
na vseh dohodih v glavna mesia 
poostrili vojaško nadzorstvo. Eno
te alžirskih oboroženih sil so že 
včeraj vkorakale v kabilsko mesto 
Tizi Uzi. Po vseh ulicah patrulji
rajo oklepni avtomobili s strojni
cami na strehah. Zvedelo se je, 
da je pod poveljstvom polkovnika 
El Uadža osem do deset tisoč vo
jakov, ki so bili v njegovi enoti 
med osvobodilno vojno. Ro mne
nju vladnih predstavnikov je del 
El Hadževih enot odšel v kabil- 
ske planine, da bi začel gverilsko 
vojno.

Nocoj so' javili, da je bil Tahar 
Sbiri imenovan za načelnika glav
nega štaba alžirske ljudske voj
ske.

Alžirska agencija je javila, da 
vojska obvladuje položaj in da 
je v Tizi Uzu mirno. Namestnik 
novega poveljnika sedme vojne 
oblasti je izjavil, da celotno pod
ročje te oblasti izpolnjuje ukaze 
vlade.

V nekaterih krogih pravijo, da 
prehaja tudi bivši glavni tajnik 
.n sedanji čian političnega ura la 
Mohamed Kider «v ofenziv«» pro
ti vladi. Podpirajo ga nekateri vo
jaški krogi v vzhodnih predelih 
države. Ni še znano, kakšno sta
lišče ima Raban Bltat, ki je bil 
v rovi Ben Belovi vladi tretji 
podpredsednik, a je odstopil.

Prevladuje mnenje, da nova 
kriza m tako nevarna, kot je bi- 
la v preteklem letu, v obdobju 
borbe za oblast; vendar pa ustvar. 
ja delikatne probleme, ker je > 
pozicija skoncentrirana v Kabili- 
ji, ki se s svojim berberskim pre
bivalstvom močno razlikuje od 
ostale Alžirije. Precejšnje število 
Kabilljcev ni sodelovalo pri re
ferendumu, ki je pripeljal Ben 
Belo na oblast.

Alžirski listi so objavili Včeraj 
na prvih straneh poslanico Ben 
Bele. «Alger Republicaine», ki je 
blizu komuni.tieni straniti, piše, 
da tisti, ki se danes upirajo Ben 
Belovi vladi, «slabijo njeno an- 
tilmperialistično akcijo ter zavest, 
no ali nezavestno postajajo za
vezniki neokolonializma».

Listi objavljajo tudi proglas fe- 
derncije FLN v Kabiliji, m ob
soja a cijo Alta Ahmeda in dru
gih predstavnikov opozicije. Ait 
Ahmed je danes govoril v Miche- 
letu v Kabiliji in je izjavil: «Sto. 
rili bomo vse mogoče, da prepre
čimo prelivanje krvi in lahko pn- 
sežemo v imenu vseh *.<tivnih 
članov, da ni nobene secesije v 
Kabiliji.»

Zahodne agencije so razširile 
tudi tendenciozno vest, da so vče. 
raj prekinili odhajanje franco
skih čet iz Alžirije. To so v Pa
rizu danes odločno sanlkali in 
poudarili, da se odhajanje fran
coskih čet nadaljuje na podlagi 
določenih načrtov. Sedaj je v Al
žiriji še 80.000 francoskih voja
kov, ki jih bodo evakuirali do 
decembra 1964.

Agencija Tass je javila, da je 
prvi podpredsednik sovjetske vla
de Kosigin »prejel danes atžip. 
sk.ega ministra za obrambo in pr
vega podpredsednika vlade pol- 
kovnlka Bumediena, ki je prismi 
včeraj v Moskvo na vodstvu al
žirske vladne delegacije.



PRIMORSKI DNEVNIK 2 — 2. oktobra 1963

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 19.5, najnižja 14.8, ob 19. uri 
17.8; zračni tlak 1014.2 stanoviten, 
vlage 64 odst., veter zahodni k 2 
km na uro, nebo oblačno, morje 
mirno, temperatura morja 20.2 sto
pinje. Tržaški dnevnik Danes, SREDA, 2. oktobra

Mirna
Sonce vzide ob 6.03 ln zatone ob 
17.46. Dolžina dneva 11.43. Luna 
vzide ob 17.53 in zatone ob 4.40 

Jutri, ČETRTEK, 3. oktobra
Terezija

OB ZAČETKU NOVEGA ŠOLSKEGA LETA

Ni dovolj samo golo znanje - 
šola mora ludi vzgajali!
Slovenski učitelji in učiteljice so se včeruj poslovili od sedmih 
kolegov in predstojnikov, ki so odšli v zuslužen pokoj

Včeraj se je začelo novo Šolsko 
leto na vseh osnovnih in srednjih 
Šolah, pouk pa se bo začel prav
zaprav danes in bo minilo Se ne
kaj dni, preden bo vse v redu. 
Odrasli učenci in dijaki so včeraj 
sami prišli k maši. mlajše pa so 
spremile mamice v šolo, kjer so 
se predstavile učiteljem in jim 
izročile svoje otroke. ki so prvič 
prestopili šolski prag. Prvič v šo
lo, prvi dan pouka, prvi korak v 
življenje, ki ostane vsakemu otro
ku in odraslemu v najlepšem spo
minu. Otrok ie prehaja iz ozkega 
družinskega kroga in dobiva obču
tek, da nekaj pomeni, da ima že 
nekatere dolžnosti. Odpira se mu 
nov svet, ki je zanj tako privla
čen, ker podzavestno pričakuje, da 
bo dobival odgovore na vse nje
gove: Zakaj, kako, kaj? Nič manj 
pa niso ti dnevi važni za otroke, 
ki so osnovno Solo že dokončali in 
bodo zdaj začeli obiskovati sred
njo šolo. Tem se odpirajo večja 
vrata, širša obzorja. Učenec po
staja dijak, več knjig ima, več 
zvezkov, več dolžnosti in večji ob
čutek samozavesti. Prej je imel 
za vse predmete učitelja, ali uči
teljico, zdaj ima za vsak predmet 
svojega profesorja. Mnogo odgo
vorov je že dobil na svoje: Zakaj, 
kako, kaj? Pojavljajo se drugi: Za
kaj, kako, kaj, na katere mu bo
do morali odgovarjati profesorji. 
Toda šola ni samo za to, da otro
kom daje odgovore na ta vpraša
nja. Skupno z odgovori, ki jih ime
nujemo znanje, mu mora nuditi 
nekaj več; pravilno vzgojo. Mor
da preveč zanemarjamo prav to 
nalogo šole, tako osnovne kot sred
nje. Zato je popolnoma umestna 
pripomba v zakonu o novi šolski 
reformi o vzgojni nalogi šole.

To misel je izrazil in podčrtal 
včeraj tudi šolski nadzornik Alojz 
Bole, ki zdaj odhaja v pokoj, ko 
se je poslovil od »slovenskih uči
teljev in učiteljic. V risalnici znan
stvenega liceja so se namreč vče
raj popoldne zbrali vsi slovenski 
učitelji in učiteljice, ravnatelji ter 
prejšnji in novi nadzornik, da se 
poslovijo od svojih kolegov, ki so 
z včerajšnjim dnem dokončali svo. 
jo dolgo delovno dobo. V pokoj so 
namreč stopili šolski nadzornik 
Alojz Bole, šolski ravnatelj pri 
Sv. Jakobu Ivan Sancin ter uči
teljice Anica Kalan, Eleonora Križ
man, Ana Jast, Marija Svagelj in 
Antonija Sancin.

Za novega šolskega nadzornika 
je bil imenovan dosedanji šolski 
ravnatelj v Dolini Oskar Bole; na 
njegovo mesto" je "bil imenovan 
Miroslav Tavčer, dosedanji tajnik 
šolskega ravnateljstva v Nabreži
ni; za šolsko ravnateljico pri Sv. 
Jakobu pa je bila imenovana Pav
la Lekan, šolska ravnateljica v 
Nabrežini do lanskega leta.

Zbrane šolnike je najprej po
zdravil nadzornik Alojz Bole, ki 
je govoril o liku slovenskega uči
telja, o njegovi vlogi in dolžnosti 
v današnjih razmerah. Zahvalil se 
jim je za sodelovanje in jih spod
budit, naj ljubijo svoj poklic in 
gojijo v učencih ljubezen do ma
terinega jezika. Nato jim je pred
stavil svojega naslednika, ki se 
mu je v imenu vsega učiteljstva 
zahvalil za njegovo delovanje, 
vzgled in pouk. Novi šolski nad
zornik Oskar Bole se je spomnil 
tudi zaslužnih učiteljic, ki odha
jajo v pokoj, ter se jim je zahva
lil za njihovo dolgo in požrtvoval
no delo v korist slovenskih otrok 
in slovenske šole. Nato so šolske
mu nadzorniku v pokoju Boletu 
šolniki izročili kot darilo v znak 
hvaležnosti in priznanja zlato uro.

Alojz Bole je po rodu iz Roja
na; učiteljišče je dokončal v Tol
minu, nato je učiteljeval na Kra
su, dokler ga niso na silo preme
stili v notranjost Italije, od koder 
se je vrnil leta 1945 v Trst, kjer 
je bil imenovan za šolskega rav
natelja v Rojanu, pred sedmimi 
leti pa je bil imenovan za šolske
ga nadzornika. Bil je obenem tu
di svetovalec za slovenske osnov
ne :Sole pri šolskem skrbništvu v 
Trstu. V pokoj je stopil po 43 
letih službe.

Ogromna množica 
Alojza Čandka

Ogromna množica vaščanov, so
rodnikov, delovnih tovarišev in 
prijateljev, ki so prišli iz Trsta in 
okoliških vasi, se je včeraj zbi
rala pred Candkovo domačijo v 
Dutovljah na št. 39, Vsi tihi v 
spoštovanju globoke žalosti, ki je 
prizadela dve družini, so molče 
hodili mimo dveh zapečatenih krst, 
ki so ju tržaški občinski usluž
benci pripeljali iz Trsta okrog 
dveh popoldne.

Alojza Čandka in njegovega ze
ta Albina Laha je kruta smrt iz
trgala objemu družin. Postala sta 
žrtvi tragične, nenadne, cestne ne
sreče, ki je v enem samem tre
nutku uničila dve družini in pah
nila v nedopovedljivo globoko ža
lost dve soprogi in otroke. Straš
na usoda je hotela, da sta se Al
bin in Alojz odpravila v nedeljo 
navsezgodaj na Opčine in potem 
v Trst, kamor sta šla po svojih 
opravkih. Na cestnem križišču na 
trbiški cesti pa ju je čakala smrt. 
Včeraj sta se Albin in Alojz vrni
la v rodne Dutovlje, kjer sta ju 
v solzah in globoki žalosti pri-
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OKREPITEV PROGE PROTI DALJNEMU VZHODU

Danes na otvoritveni vožnji 
Lloydova ladja «Quirinale»

Porast števila potnikov na 
ladjah tržaških obalnih prog

Šolski ravnatelj Ivan Sancin, ki 
je po rodu iz Skednja,, pa stopa v 
pokoj po 45 letih službe. Diplo
miral je na slovenskem učiteljišču 
v Trstu leta 1918, služboval je 
najprej nekaj let v tržaški oko
lici, nato na Škofijah, od leta 1945 
do 1947 je bil kot učitelj in šol
ski ravnatelj v Skednju, nato pa 
je bil imenovan za šolskega rav
natelja pri Sv. Jakobu.

Šolskemu nadzorniku Alojzu Bo
letu, ravnatelju Ivanu Sancinu ter 
učiteljicam Anici Kalanovi, Eleo- 
nori Križman, Ani Jast, Mariji 
Svagelj in Antoniji Sancin, ki gre
do zdaj po dolgih letih dela in 
skrbi za šolo v zaslužen poko j, 
želimo, da bi ga uživali še dolgo 
let zdravi in čili; novemu nadzor
niku in novima ravnateljema pa 
čestitamo in želimo obilo uspehov 
na njihovem novem službenem 
mestu.

Seja tržaškega 
občinskega odbora

Na sinočnji seji tržaškega ob
činskega odbora so odborniki naj
prej počastili spomin dr. Cizka, 
načelnika občinskega oddelka za 
šolstvo, čigar pogreb je bil vče
raj popoldne. Dr. Cizek je bil 
priznan funkcionar občinske upra
ve in je bil tudi mnogo let na 
odgovornih mestih na oddelku za 
javna dela,

Nato je župan dr. Franzil pre- 
čital pismo miljskega župana Pac. 
ca, v katerem se zahvaljuje trža
ški občinski upravi za pomoč, ki 
jo je nudila Miljam ob hudem 
neurju, ki je prizadelo to meste
ce preteklega avgusta.

Zupan je na seji odbora podal 
tudi obširno poročilo o vpraša
nju obnovitve gledališča Rosset
ti, ki je povzročilo toliko pole
mik v tržaškem javnem mnenju. 
Po županovem poročilu so odbor
niki sklenili, da bodo vključili v 
spremenjen občinski proračun, 
ki ga bodo ponovno predložili v 
odobritev na prihodnjem zaseda
nju občinskega sveta, postavko 
15 milijonov lir, kot prispevek 
občine za popravilo gledališča 
Rossetti.

Omeniti je treba, da je občin

ska uprava že svoj čas sprejela 
zadevni- sklep za enako vsoto. To
da nadzorna oblast je ta sklep 
zavrnila in omenjena postavka je 
morala biti črtana.

Poslanka Bernetičeva 
za Slovensko gledališče

Poslanka KPI Marija Bernetič 
je poslala ministru za turizem in 
predstave vprašanje, v katerem 
želi vedeti za vzroke, zakaj mi
nistrstvo še ni odgovorilo na proš
njo Slovenskega gledališča v Tr
stu z dne 25, septembra 1961 v 
zvezi s priznanjem statusa Slo
venskega gledališča za izvajanje 
zakona štev. 62 od 28. februarja 
1948.

VAŽEN SKLEP NA SINOČNJI SEJI V PALACI «DIANA»

Pokrajinski odbor KO 
se jeizrekel zalevieenter

Proti sklepu so od tridesetih elanov 
odbora glasovali samo štirje

Sinoči je bila na sedežu tr
žaške KD v palači Diana na
povedana seja pokrajinskega 
odbora krščanske demokraci
je, na kateri so razpravljali 
o nujnosti levega centra v 
tržaškem občinskem svetu 
kakor tudi pokrajinskem sve
tu tržaške pokrajine. Ta nad
vse važna seja je trajala več 
kot šest ur in se je zaključi
la po eni uri danes.

Zaradi tako pozne ure o po
teku seje ni bilo mogoče zve
deti nikakršnih podrobnosti. 
Zvedeli smo samo to, da je 
pokrajinski odbor, ki šteje 
trideset članov, izglasoval 
nadvse važen sklep: da trža
ška KD pristaja na levi cen

ter tako v občinskem kot v 
pokrajinskem merilu. Proti 
temu sklepu so glasovali ča
rno štirje odborniki.

Sestanek komisije 
za proučevanje cene mesa

Popoldne se je na trgovinski 
zbornici sestala tehnična komisija, 
ki je po nalogu pokrajinske komi
sije za cene, proučila položaj na 
tržišču z mesom in razloge poviša
nja cen mesa. Na osnovi zaključkov 
te komisije se bo danes sestal po
krajinski odbor za cene, ki bo ver
jetno uvedel trdno določene cene
mesa.
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PISMA VLADNIM OBLASTEM

Tuberkulozni bolniki zahtevajo 
čimprejšnje izboljšanje podpor
Kljub zvišanju življenjskih stroškov dobivajo že deset let nespremenjeno pomoč

Zveza za borbo proti tuberku
lozi sporoča, da so tuberkulozni 
delavci, ki se zdravijo v italijan
skih zdraviliščih, ponovno začeli 
s protestno akcijo, ki so jo pre
teklega aprila začasno prekinili, 
ker so pričakovali, da bo vlada 
sprejela ustrezne ukrepe v njiho
vo korist. Tedaj jim je vlada tik 
pred volitvami odobrila mali pre
dujem na bodočo povišanje pod
pore.

Tržaški pokrajinski odbor Zve
ze za borbo proti tuberkulozi je 
poslal v imenu omenjenih bolni
kov v oskrbi INPS in Protituber- 
kuloznega konzorcija predsedniku 
republike, predsedniku vlade, 
predsednikoma poslanske zbornice 
in senata ter ministru za zdrav
stvo pismo, v katerem jih napro
ša za posredovanje za čimprejš
njo odobritev predlogov o izbolj
šanju podpor tem delavcem v par. 
lamentu.
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PO TRAGIČNI NESREČI NA OPČINAH

Zadnja pot obeh žrtev 
na pokopališču v Dutovljah

Danes bo odplula na otvoritve
no vožnjo nova Lloydova ladja 
«Quirinale», ki ima 10.120 ton in 
ki bo vozila na redni progi pro. 
ti Daljnemu vzhodu do Japonske. 
Na isti progi že vozijo tri enake 
ladje, ki so bile zgrajene v ita
lijanskih ladjedelnicah. S tem je 
Tržaški Lloyd povsem obnovil 
svojo redno progo med Italijo 
in Daljnim vzhodom s štirimi 
modernimi ladjami, ki so bile 
nalašč grajene za potrebe te pro. 
ge.

Stiri omenjene desettisočtonske 
ladje so bile prvotno namenjene 
za modernizacijo proge proti Juž
ni Afriki in so jih kasneje name
nili za progo proti Aziji. Ladje 
imajo imena po rimskih gričih 
in so dolge po 154 m, široke 20 m, 
visoke do glavnega mostu 11.8 
m, grez ob polnem tovoru pa 
znaša 7.79 m. Opremljene so z 
motorjem Fiat B 758 S, ki raz
vija 11.300 konjskih sil in ki jim 
je omogočil na preizkusni vožnji 
brzino nad 19 milj.

Ladje te vrste imajo pet skla
dišč za vkrcavanje tovora, in to 
tri na pramcu in dve na krmi, 
ker je pogonski stroj v sredini. 
Skladišča imajo 17.650 kubičnih 
m za sprejem razsutega tovora 
.(žitarice) im 15.440 kubičnih me
trov za sprejem kosovnega tovo
ra (na primer bale bombaža). Po
leg tega lahko ladje sprejmejo 
v treh cisternah 950 kubičnih me
trov rastlinskega olja.
. Z modernizacijo te pomembne 
pomorske proge bodo lahko s pro.

(li
na

ge umaknili štiri ladje vrste 
sarco», ki so do sedaj vozile 
Lloydovi progi proti Daljnemu 
vzhodu in jih bodo uporabili za 
okrepitev redne proge proti Juž
ni Afriki.

Z letošnjim poletjem so bile 
modernizirane tržaške obalne pro. 
ge proti Gradežu, Sesljanu in I- 
stri s tremi novimi modernimi 
obalnimi ladjami «Edra», «Dio
nea» in «Ambriabella». S tem se 
je znatno povečal obalni potniški 
promet, ki je v letošnji poletni 
sezoni porastel za 57 odst., saj so 
te tri nove ladje prevozile 56 ti- 
soč potnikov več, kot so jih lani 
stare ladje.

Na progi proti Gradežu so pre
peljali 56.600 potnikov, medtem 
ko so jih lani 26.700, na progi 
proti Sesljanu 15.000 (lani 11.000) 
in na progi proti Istri 84.000 (la
ni 61000).

Uspešna je bila tudi redna tu
ristična proga, ki jo je vzdrževa
la ladja «Iliria», last družbe «A- 
driatica». Ta ladja bo na progi 
ob dalmatinski obali do Grčije v 
letošnji sezoni odplula še dvakrat 
in ima že sedaj zasedene vse pro. 
store.

je počastila spomin 
in Albina Laha
čakovali dve vdovi.

Alojz Čandek je pred nekaj ted
ni slavil svoj 55. rojstni dan in 
te dni se je pripravljal, da bo po 
dolgih letih cestarjenja užival za
služeni pokoj. Prav včeraj bi mo
ral zapustiti delo in stopiti v po
koj. Ze je užival ob misli, da bo
sta z ženo Marijo uživala zaslu
ženi počitek in se ukvarjala samo 
z vinogradništvom. Vse bi šlo v 
najlepšem redu. Sin se je pred 
kratkim vrnil od vojakov in je že 
dobil službo mehanika, hčerka Zo
ra pa je bila srečno poročena z 
Albinom. Njun zakon sta razve
selila dva fantiča, od katerih ima 
eden tri leta drugi pa šest mese
cev. Albin je bil delaven in skr
ben; priden šofer je bil uslužben 
pri Električnem podjetju v Seža
ni in si je s svojo ženo Zoro in 
otrokoma po štirih letih zakona 
uredil življenje.

Vsega tega danes ni več. Albi
na in Alojza objokujeta dve od 
žalosti potrti ženi, katerima je 
tragična usoda iztrgala iz objema 
najdražji in ljubeči osebi.

Dolg žalni sprevod je včeraj 
spremljal k zadnjemu počitku A- 
lojza Čandka in Albina Laha. Pred 
sprevodom so vaščani nosili veli
ko število vencev delovnih kolek
tivov, Kmečke zadruge, sežanske 
občine, finančnih uslužbencev, ko
lektivov Elektroservisov iz Diva
če, Postojne, Sežane, s Kozine, 
Pivke in druge. Za temi še vence 
sorodnikov in znancev. Pred do
mom in potem pri odprtem gro
bu, kjer je obema pokojnikoma 
spregovoril v zadnje slovo pred
stavnik Električnega podjetja iz 
Sežane, je Albinu Lahu in Alojzu 
Čandku zapel žalostinke domači 
pevski zbor.

Počasi se je množica razhajala 
s kopališča, kjer so še dolgo ostali 
užaloščeni sorodniki. Čandek in 
Lah, žrtvi tragične cestne nesreče, 
počivata na dutoveljskem pokopa
lišču. Naj jima bo lahka domača 
zemlja.

Prejšnji petek sta ob 22.30 pri
šla v gostilno v Ul. Ginnastica 39 
dva brata. Gostilničar Marcello 
Gaiardo jima je postregel s pijačo. 
Neznanca pa sta bila že precej 
vinjena ter sta začela nadlegovati 
goste. Gostilničar je poklical po
licijske agente, ki so preprečili 
hujši prepir.

Nova ugankarska oddaja 
radiotelevizije

V tem mesecu bodo na drugem 
programu italijanske radiodifuzije 
priredili novo tedensko oddajo pod 
naslovom «Dribbling». Oddaja bo 
predstavljala pravcato tekmovanje 
po ekipah v reševanju ugank. Ude
leženci bodo zbrani v skupine, ki 
bodo dobile ime po nogometni eki
pi zadevnega mesta, ki igra v A in 
B ligi. Vprašanja se bodo nanaša
la na operno glasbo, lahko glasbo, 
kino, radio, televizijo in na druga 
aktualna vprašanja.

Tekmovanja se lahko udeležijo 
vsi moški in ženske, ki imajo več 
kot 21 let. Dovolj je, da interesenti 
pošljejo do 15. t. m. na naslov 
«RAI - Radiotelivisione Italiana» 
poštno dopisnico s sledečimi podat
ki: ime, priimek, leta, naslov ln Ime 
ekipe, za katero Interesent želi tek
movati. Vsi prijavljenci bodo po
vabljeni na sedež RAI-TV za izbir
no preizkušnjo. Izbrane osebe bo
do sestavljale ekipe, ki bodo sode
lovale v oddaji.

Na stotine bolnikov v tržaških 
bolnišnicah in zdraviliščih je pod
pisalo pismo, ki so ga poslali pred
sedniku vlade Leoneju, v katerem 
je rečeno, da je pomoč, ki jo do
bivajo. že več kot deset let ena
ka, čeprav so se življenjski stro
ški ogromno povišali.

Vsedržavno tajništvo Zveze za 
borbo proti tuberkulozi pa se je 
obrnilo na vse politične, sindikal
ne in upravne vsedržavne organe 
ter na zdravstvene oblasti in na 
zdravstveno osebje v zdraviliščih 
in iih opozorilo, da pristojne ob
lasti doslej niso znale rešiti vpra
šanja ustrezne podpore delavcem, 
ki bolehajo za tuberkulozo. Taj
ništvo je vse zaprosilo za pomoč 
in solidarnost s prizadetimi de
lavci.

Dve vprašanji 
senatorja Vidalija

Senator Vidali Je poslal ministru 
za trgovinsko mornarico vprašanje, 
s katerim želi vedeti, ali namera
va minister posredovati, da se ne 
odobri zahteva termoelektrične 
družbe SADE-ENI iz Tržiča, ki je 
zaprosila, da ji omogočijo razto
varjanje in natovarjanje blaga v tr- 
žiškem pristanišču v lastni režiji.

Senator Vidali poudarja, da je 
bila omenjena prošnja vložena na 
ministrstvo za trgovinsko mornari
co v času, ko so odobrili nekaj 
«funkcionalnih avtonomij» v dru
gih pristaniščih, ki pa so jih potem 
pod pritiskom pristaniških delav
cev vse Italije preklicali. Senator 
tudi ugotavlja, da je neko spedi- 
cijsko podjetje med tem časom že 
začelo graditi skladišča za sprejem 
blaga, ki naj bi prihajalo po mor
ju in bilo nato odpremljeno indu
strijam v severni Italiji. Poleg te
ga pa je Isto podjetje že začelo 
graditi 130 metrov nove operativne 
obale.

Zaradi tega senator izraža za
skrbljenost pristaniških tržiških in 
vseh ostalih pristaniških delavcev 
zaradi nove nevarnosti, ki preti se
danjemu javnemu značaju prista
nišč.

Senator Vidali je poslal vpraša
nje tudi ministru za delo in social
no skrbstvo, v katerem ga poziva, 
naj posreduje, da bo zavarovalni 
zavod INPS sprejel tudi notarske 
akte kot zadostno dokumentacijo, 
da so delavci v Trstu bili zaposle
ni med letom 1920 in 1926, zaradi 
priznanja socialnih dajatev, ki se

nanašajo na pokojnino. Senator 
pravi, da Je sedaj skoraj nemogo
če, da bi delavci po 40 letih pred
ložili zavodu izvirne listine ali po
trdila podjetij, kjer so bili zapo
sleni, saj so mnoga podjetja izgi
nila.

Gasilci na pomoč 
raztreseni ženski

Kor-
sta-

Neka ženska, ki stanuje 
zu, je včeraj odšla iz svojega 
novanja, kjer pa je pozabila klju
če. Za seboj je zaprla vrata in 
ko se je vrnila, jih ni mogla od
preti. Žal pa je bil v stanovanju 
njen dveletni sinček, kar je pri
sililo mater, da je nemudoma po
klicala gasilce. Le-ti so se iz pe
tega nadstropja spustili po lestvi 
do okna njenega stanovanja, ki je 
v četrtem nadstropju. Nato so od
prli vrata od znotraj.

SINOČI V GREGORČIČEVI DVORANI

Otvoritev nove sezone 
»Slovenskega kluba*«

Otvoritvene besede dr. Roberta Hlavatyja in koncertni program 
pevskega zbora «J. Gallus» pod vodstvom prof. Ubalda Vrabca

Slovenski klub v Trstu je vče
raj vstopil v drugo sezono svojega 
življenja in svoje dejavnosti. Za 
to priložnost je bila Gregorčičeva 
dvorana v Ul. Ceppa, kot redno 
v lanski sezoni, zb pet polna šte
vilnih prijateljev kluba, ki je že 
v tako kratkem času dokazal ne 
samo koristnost, temveč celo nuj
nost svojega obstoja.

Zbrane klubove prijatelje in go
ste je nagovoril idejni oče in du
ša klubovega delovanja dr. Robert 
lllavatg, ki je predvsem poudaril, 
da bo klub tudi v tej sezoni hodil 
po isti poti kot doslej, da si bo 
prizadeval čimbolj ustreči svoje
mu namenu, t.j. gojitvi družabno
sti, pospeševanju kulturnega živ
ljenja, pouku in zabavi. Klub se 
bo tudi v novi sezoni držal tradi
cionalnih «torkovih večerov», ki 
naj v še večji meri postanejo dra
gocena priložnost, «da se zberemo 
prijatelji in vsi tisti, ki nas druži 
skupna miselnost, skupne želje in 
cilji, katerim želimo in hočemo 
ostati zvesti». Dr. Hlavaty je po
udaril,- da so vrata kluba odprta 
vsem in je pozval vse prisotne, 
naj propagirajo namen kluba in 
še bolj razširijo krog njegovih 
obiskovalcev in prijateljev, «da se 
bomo v njem vsi — še bolj kot 
doslej — počutili kot v domu slo
venskega prijateljstva in neprisi
ljene družabnosti».

Uvodni program obnovljenih 
«torkovih večerov» je izpolnil s 
kratkim koncertom komorni zbor 
«J. Gallus» pod vodstvom prof. 
Ubalda Vrabca. Zbor, ki je tokrat 
Po sili razmer nastopil samo v 
moški sestavi in okrepljen z ne
katerimi pevci iz Bazovice, je za
pel tri pesmi, in sicer «Tam, kjer 
pisana so polja». «Oj dekle kaj» 
in «o večerni uri», kvartet je po
dal pesmi «Ko so fantje» in «Te• 
rezinka», kvintet pa pesem «Moja 
kosa».

Prav ob tem kratkem programu, 
ki pa je bil podan zelo dobro v 
vseh treh sestavah, smo ponovno 
občutili, kako lepa je slovenska 
pesem in kako zelo je škoda, da 
se nam naši zbori tako poredko 
oglašajo.

Po programu se je razvila pri
jetna domača družabnost, ves ve
čer pa je bil kar najbolj prime
ren uvod v novo sezono, ki nam 
bo že kar v tem mesecu nudila 
med drugim večer posvečen pro
slavi 50-letnice našega pisatelja 
Borisa Pahorja, koncert baročne 
glasbe s sodelovanjem priznanih 
glasbenikov-solistov, medicinsko-li-
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IZJAVA ZVEZE PRISTANIŠKIH DELAVCEV CGIL

Lep dokaz strnjenosti 
pristaniških delavcev

Stavka v podjetju De Micheli - Neuspela 
pogajanja o odpustih v podjetju Machne

Tržaški odsek Italijanske zveze 
pristaniških delavcev CGIL je iz- 
dal naslednje poročilo:

Izvršni odbor F1LF-CGIL ugo
tavlja, da so ob volitvah nekate
rih članov odbora v pristaniški 
družbi za pretovarjanje blaga na 
kopnem, do katerih je prišlo, ker 
je prejšnji konzul iz zdravstve
nih razlogov odstopil, določene 
zunanje sile skušale na vse nači
ne zmesti delavce. Odbor ugo
tavlja, da so delavci kljub temu 
v veliki večini oddali svoj glas 
kandidatu FILP-CGIL Liberu Ba- 
budru, ki je bil izbran na pred- 
kongresni sindikalni skupščini. 
Zato bo Babuder novi konzul in 
hkrati predstavnik delavcev v de
lovnem svetu pristanišča.

Ta rezultat dokazuje prestiž 
sindikalne organizacije in zrelost 
delavcev, ki so hoteli pokazati, 
da niso nič pomagale razne splet
ke njihovih sovražnikov, katerim 
ne bo uspelo niti v prihodnosti 
okrniti ugleda vodstva pristani, 
ške družbe.

Nadaljnja manifestacija enotno
sti bo ob ùeiitvi članskih izkaz

nic za leto 1964, ki se bo po na
vodilih OGIL začela še ta mesec. 
Zato se pozivajo vsi delavci in 
uslužbenci pristaniških družb in 
Javnih skladišč, člani EILP-CG- 
IL, naj prispevajo h krepitvi svo
je sindikalne organizacije ter naj 
vpišejo v sindikat tudi tiste de
lavce, ki so doslej ostali izven 
velike družine pristaniških delav
cev.

Živela enotnost delavcev! Žive
la FILF-OGIL!

• • •

Včeraj so bila na sedežu Zdru
ženja industrijcev pogajanja gle
de odpustitve petih delavcev v 
podjetju Machne. Ker se niso mo
gli predstavniki sindikatov in de
lodajalca sporazumeti, so se raz
šli in ostaja vprašanje odprto.

V podjetju De Micheli so vče
raj delavci stavkali dve uri, ker 
jim sploh ni odgovorilo na za
htevo po sestanku, na katerem 
bi razpravljali o zahtevah po iz
boljšanju mezdnih in delovnih 
pogojev, V podjetju je zaposlenih 
okrog 7Q delavcev.
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IZPRED SODISCA

Avto ga ie spravil v izKušnjavo 
Begunec se je lotil policaja

Za buče, gnjat, piščanca in liter vina se je moral zagovarjati pred sodniki
Adriano Zamboni, star 21 let, iz 

Ul. S. Nicolò 20, je slaščičar po po
klicu ter dela zato večinoma pono
či. Ker pa si je kupil avto znamke 
fiat 1900, ima precejšnje izdatke 
ter si skuša pomagati s tem, da si 
sem pa tja poišče tudi kak postran
ski zaslužek. Tako je pred nekaj 
časa delal podnevi v skladišču ve
letrgovine Standa v Ul. Conti 21.

Bilo Je dan po sloviti povodnji, 
ki je pred kratkim prizadela poseb
no področje med Miljami in Bre
gom. Zaradi hudega naliva je voda 
preplavila tudi nekaj prostorov v 
skladišču Standa v Ul. Conti. Neki 
neznanec je tistega dne telefoniral 
delovodju Stande Alfonsu Fabbrica
tore ter ga obvestil, da je opazil 
nekega delavca, ki Je prišel iz skla
dišča z velikim zavojem pod pazdu
ho. Napotil se je v Ul. Rigutti, kjer 
se je usedel v avto znamke fiat 
1900 ter se odpeljal. Delovodja Je 
o vsem tem obvestil policijske or
gane, ki so kmalu ugotovili, da je 
šlo za Zambonija, ki se je polastil 
ob tej priliki štirih srajc in štirih 
odej. Slo je sicer za premočeno bla
go, ki pa je bilo kljub temu še ved
no dobro.

Na včerajšnji obravnavi pred ka
zenskim sodiščem (predsednik D’A
mato, tožilec Corsi, zapisnikar 
Strippoli, obramba Balestra) Je 
Zamboni izjavil, da je ukradel ome
njene predmete, ker je imel hude 
stroške z avtomobilom. Zaletel se 
je bil namreč v neki drugi avto ter 
precej poškodoval svojega. Skupna 
vrednost ukradenega blaga Je zna
šala 12.000 lir.

Včeraj so ga sodniki spoznali za 
krivega ter ga obsodili pogojno ln

brez vpisa v kazenski list na pet 
mesecev zapora ter 30.000 lir globe. 
Zamboni, ki je bil v priporu, je 
bil že včeraj izpuščen na svobodo.

Pred istimi sodniki se Je zagovar
jal tudi 25-letni jugoslovanski be
gunec Ivan Milišič, ki je bil obto
žen, da se je uprl nekemu polici
stu, mu povzročil lažje telesne po
škodbe in mu ni hotel pokazati 
svojih osebnih dokumentov. Poleg 
tega so ga obsodili tudi zaradi ne
zakonite nošnje bodala.

Do dogodka, ki je pripeljal Mili- 
šica pred sodnike, je prišlo 31.8. 
letos v begunskem taborišču pri Sv. 
Soboti. Milišič je bil že en mesec 
prej izginil iz taborišča. Kot se je 
zvedelo pozneje, je tedaj odšel v 
Svico, kjer si je poiskal delo. Po 
enem mesecu pa se je vrnil nazaj 
v Trst, ker je hotel govoriti s svo
jim bratom, ki je tudi v begunskem 
taborišču. Ko pa je prišel tja, ga 
je nekdo opazil ter obvestil polici
jo o njegovi vrnitvi. Poveljstvo ko
misariata je poslalo stražnika Visin- 
tina, ki je Milišiča ustavil sredi 
dvorišča ter ga legitimiral. Milišič 
se Je seveda znašel v precepu, ker 
je dobro vedel, da se je bil pre
grešil proti predpisom taborišča, 
ker je samovoljno odšel v tujino. 
Zato se je uprl staražniku in ga 
začel brcati ter biti s pestmi. Pri 
tem mu Je povzročil lažje telesne 
poškodbe, zaradi katerih se Je mo
ral Visintin zdraviti tri dni. Mili
šič je potem pobegnil v notranjost 
taborišča, kjer so ga kmalu nato 
našli policisti ter ga aretirali.

Včeraj so ga kazenski sodniki

spoznali za krivega ter ga obsodili 
pogojno in brez vpisa v kazenski 
list na 7 mesecev zapora ter 26.000 
lir globe. Tudi njega so takoj izpu
stili na svobodo.

Na obravnavi se je Milišič zagovar
jal, češ da sploh ni udaril policista. 
Ce pa ga je, se je to zgodilo čisto 
slučajno.

* • »
Na kazenskem sodišču bi se mo

ral zagovarjati tudi 42-letni Daniel 
Kuret - Coretti iz Ricmanj 95, ki je 
bil obtožen, da je ponoči med 10. 
in 11. julijem lani vzel svojemu 35- 
letnemu svaku Ignaciju Samcu od 
Zgornje Magdalene 1703 tri kg bu- 
čic, nekoliko gnjati, enega piščan
ca in en liter vina. Včeraj je Kuret 
prišel sicer na obravnavo, toda ker 
se je počutil slabo, mu je njegov 
zagovornik dejal, naj le gre domov. 
Ko se je začela obravnava, je se
veda o tem obvestil sodnike, ki ni
so bili nič kaj zadovoljni s to za- 
govornostjo samovoljno odločitvijo. 
Pokarali so ga ter so sklenili, da 
bo obravnava tekla naprej, čeprav 
je bil obtoženec odsoten. Ker pa 
je zagovornik Balestra povedal, da 
je bil Kuret že enkrat v umobolni
ci, so sklenili, da bodo njegov pri
mer natančneje proučili. Med dru
gim so sklenili, naj obtoženca pre
gleda psihiatrski izvedenec ter so 
zato odložili obravnavo in ukazali, 
naj se vrnejo vsi sodni akti javne
mu tožilcu.

Skupna vrednost živil, ki se Jih 
je Kuret baje polastil, je znašala 
dva tisoč lir. Obtoženec se je za
govarjal, da blaga ni ukradel, tem
več ga je vzel, ker mu je to do
volila sestra, ki J« Samčeva tona.

terarni večer in za zaključek me
seca družabni večer s primernim 
programom.

Vse, ki se radi zadržujejo v pri
jetni družbi in ki jim je pri srcu 
slovenska kultura, vabimo, naj si 
odslej vse torkove večere rezer
virajo za Slovenski klub in posta
nejo — če še niso — njegovi zve
sti obiskovalci in prijatelji.

j. k.

Tatovi ukradli avto
Remo Vitali, star 35 let, iz Ul. 

Maiolica 9, je predvčerajšnjim zju
traj žalostno ugotovil, da so mu 
neznanci ukradli avto, ki ga je 
parkiral blizu doma. Najprej se 
je sicer prepričal, da avta res 
ni bilo več in takoj nato je odšel 
na komisariat v Ul. Rigutti, kjer 
je prijavil tatvino. Skoda, ki jo 
je utrpel, znaša okoli 250.000 lir.

Razna obvestila
Prosvetno društvo Barkovlje trna 

v četrtek ob 21. uri sejo svojega od
bora.

VLAGANJE PROŠENJ ZA 
AKADEMSKO LETO 1963-64

Podporno društvo Dijaška 
Matica razpisuje vlaganje pro
šenj za akademsko leto 1963-64.

Visokošolci lahko prosijo za 
dolgoročno brezobrestno po
sojilo.

Prošnje se vlagajo na poseb
nih tiskovinah, ki jih prosilci 
dobijo pri odboru Dijaške Ma
tice v Trstu v Ul. Geppa 9/II.

Naslov sprejema prošnje do 
15. oktobra t. 1.

Kino na

Nazionale 15.30 «Colpo grosso al Ca
siino» Jean Gabln.

Arcobaleno 15.00 «Parigli proibita» 
Dany Saval, Paul Meurlsse. Fre- 
rpovedamo mladimi.

Excelsior 15.00 «International hotel» 
Elizabeth Taylor, Richard Burton. 
Technicolor.

Fenice 16.00 «Il boom» Alberto Sor
di, Gianna Maria Canale.

Grattacielo 15.00 «Il buio oltre la 
siepe» Gregory Peck. Film nagra
jen s tremi Oscarji.

Superclnema 16.00 «Gli imbroglioni» 
Walter Chiari, Raimondo Vianello, 
Antonella Lualdi.

Alabarda 16.30 «Una radazza nuda». 
Prepovedano mladimi. Zadnji dan. 
Prihodnjič «Le monachine».

Filodrammatico 16.00 «Guardatele ma 
non toccatele» Ugo Tognazzì, Hed- 
dy Vessel.

Aurora 16.30 «Le avventure di cac
cia del prof. Depaperis».

Cristallo 16.30 «Il sole nella stanza» 
Technicolor, Sandra Dee.

Capltol 16.30 «Nel tuo corpo l'Infer
no» Diana Dors. Prepovedano mla
dimi.

Garibaldi 16.30 «I cavalieri del Ben
gala». Technicolor. Rock Hudson.

Massimo 16.30 «L’uomo dej Texas» 
Willard Parker. Zadnji dan.

Impero 16.00 «Una ragazza chiama
ta Tamiko».

Moderno 16.30 «Tarzan In India» — 
Technicolor. Jock Manoney.
Zadnji dan.

Astoria 16.30 «La minaccia». Krimi
nalni film.

Astra 16.30 «Silvestro e Gonzall* 
vincitori e vinti».

Vittorio Veneto 16.30 21.00 «Via col 
vento». Technicolor. Clark Gable, 
Vivien Leigiht.

Abbazia 16.00 «III collare di ferro» 
Aiudie Mmrphy.

Marconi 16.00 «Il promontorio della 
paura» Gregory Pecik, Robert Mi- 
tohum. Prepovedano mladini.

Ideale 16.00 «Canzoni.. canzoni... 
canzoni» Alberto Sordi, Adriano 
Celemta.no, Delia Scala, Technico
lor.

Skedenj 16.00 «Il fantasma dell’Ope
ra» Herbert Lam. Technicolor,

WfflMIh-1
predvaja danes 2. t. m. z za
četkom ob 18. uri film, ki ima 
eskluzivo FIDA CINEMATO
GRAFICA:

Igrajo:
MYRON HEALEY 
DON C. HARVEY 
SAN EDWARDS 
FRANK GERSTLE

KINO PROSEK.KONTOVEL
predvaja danes, dne 2. t. m. z začetkom ob 19.30 uri film:

«GLI INCENSURATI»
Igrajo: UGO TOGNAZZI — RAIMONDO VIANELLO — MARISA 

MERLINI

Darovi in prispevki
V počastitev spomina pok. Vale

rije Ferluga vd. Živec daruje An
tonija Simonič 1000 lir za Dijaško 
Matico.

V počastitev spomina pok. Valeri
je Ferluga vd. Živec daruje družina 
Mahnič iz Bazovice 5000 lir za Di
jaško Matico. V počastitev spomina 
Marjana Hrovatina darujeta družini 
Škabar in Kraus 3000 lir za sklad 
Sergija Tončiča.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 1. oktobra 1963 se je v Tr

stu rodilo 12 otrok, umrlo pa je 7 
oseb.

UMRLI SO: 61-letml Paolo Zucca, 
70-letna Maria BHoslavo por. Baldi
ni, 73-letni Giuseppe Duchini, 62-let- 
na Maria Cok por. Maver, 74-letni 
Vittorio Krisciak. 60-letni Giuseppe 
Cisek, 66-letnii Felice Bernacchio, 83- 
letni Francesco Cossi.

Slovenska prosvetna zveza vabi 
na izredno zanimivo predava
nje prof. BIRTHE TRAERUP 
iz Kopenhagna.
«DANSKA NARODNA PESEM» 
Predavanje bo danes 2. okto
bra ob 20.30 v Gregorčičevi 
dvorani, Ul. Geppa 9.

Mali oglasi
VAJENKO za pletiljstvo Iščemo. — 
Zglasiti se v Ul. Madonnina 24.
VAJENCA za Instalaterstvo Iščemo. 
Zglasiti se v Ul. Settefontane 3.
VAJENCA voljnega deta, z znanjem 
slovenskega in Italijanskega Jezika 
išče manufakturna trgovina. Naslov 
na upravi «P.D.», Ulica S. France
sco 20.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
Alla Redenzione, Trg Garibaldi 5; 

Benussi, Ul. Cavana 11; Alla Miner, 
va, Trg sv. Frančiška 1; Ravasini 
Trg Libertà 6; Al Galeno, Ul. S. CI- 
lino 36.

SOŽALJE
Prosvetno društvo Lonjer Katina- 

ra izreka svoje globoko sožalje dru
žini Maver ob smrti Marije Maver, 
aktivne in zaslužne članice prosvet
nega društva.

Sporočamo žalostno vest, da nas je včeraj za vedno za
pustila naša ljubljena

MARIJA MAVER roj. ČOK
Pogreb nepozabne pokojnice bo danes ob 16. uri iz glavne 

bolnišnice na domače pokopališče na Katinari.

Žalujoči: mož Anton, sinovi Anton, Danilo, 
Virgilij in Teodor, snahi Amelija in Jolanda 

ter ostalo sorodstvo
Trst, 2. oktobra 1963.

ZAHVALA
Toplo se zahvaljujemo vsem, ki so z nami sočustvovali ob 

izgubi naše preljube

VALERIJE FERLUGA vd. ŽIVEC
Naša prisrčna zahvala Cestiti duhovščini, zdravnikom dr. 

Poldiniju, primariju prof. Lovisatu in dr. Belsassu, setram, 
bolničarkam in ostalemu bolniškemu osebju.

Poseben izraz naše hvaležnosti dragima bolničarkama Pie
rini Jenko in Dori Coron za njuno ljubeznivo skrb.

Iskrena zahvala pevcem, darovalcem cvetja in vsem onim, 
ki so na kakršen koli način počastili njen spomin in Jo spre
mili na zadnji poti.

Družine:
FERLUGA, D’AGNOLO, PLES, JERIC
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Očitna težnja delavskih strank 
po tesnejšem sodelovanju

Najbolj očitna so stremljenja po sodelovanju v sindikalnih organiza
cijah - Kaj je vplivalo na Molleta, da je spremenil svoje dosedanje stališče

PARIZ, konec septembra, — V 
neki veliki tvornici v bližini Pa
riza sem postavil vprašanje: «Ka
ko pa je s sindikati?» Odgovorili 
so mi, da v tovarni obstajajo 
organizacije vseh treh največjih 
francoskih sindikatov. Na vpra- 
*anje, katera od teh organizacij 
3e najmočnejša, se je odgovor 
Klasil, da je to CGT (Splošna 
konfederacija dela). In ko sem to 
označil za uspeh komunistov — 
ker je znano, da ima na to sin
dikalno organizacijo največji 
vpliv Kp — sem prejel približ
no tale odgovor: «Številni delav
ci ki so za CGT, gredo v nede
ljo v cerkev. Važno je, da je 
CGT najbolj borbena, a še važ
nejše, da vse tri sindikalne orga
nizacije v zadnjem času nastopa
jo čedalje bolj enotno.»

Ta vtis sem dobil iz časopisja. 
Malone sleherni dan je moč v 
njem čitati o skupnih akcijah 
vseh treh sindikatov. V zadnjem 
času je bilo dokaj priložnosti, ki 
80 zahtevale enotnost za takšne 
•kupne nastope. Velike javne raz
prave o cenah in mezdah so po
kazale, da so sindikati v pogle
du osnovnih vprašanj složni, po
sebno kar zadeva vprašanje, da 
“i delavski razred ne bil izigran.

Kar je za slehernega opazoval- 
Ca najbolj zanimivo, je vseka
kor odnos med socialističnim sin
dikatom Force ouvriere (FO) in 
komunistično sindikalno organi
zacijo CGT, in to zaradi tega, 
ker je omenjeni odnos eden Baj
ko1) gotovih znakov, kakšen je 
tudi odnos med političnima stran
kama delavskega razreda — SFlO 
(socialisti) in KP. Omenjena sin
dikata sta v zadnjem času tako 
v pogledu protestnih akcij kot 
stavk nastopila več ali manj 
enotno. Zgodilo se je celo, da je 
neka nacionalna federacija FO, 
ona v kemični industriji, formal- 
no postavila zahtevo po organiza- 
oijski enotnosti vseh sindikatov.

Čeprav gre v tem primeru za 
eno najmočnejših federacij FO, 
Predstavlja to vendarle izjemen 
Primer, ki pa obenem nakazuje 
tudi obstoj določenega vzdušja. 
Poleg tega pa obstajajo za to 
še drug; znaki. Na primer odgo
vor genéralnega sekretarja socia
listične stranke (SFIO) Guya Mol- 
kta, ki ga je dal pred svojih 
odhodom v SZ.

Osnovni razlog današnjega spre
menjenega Molletovega stališča, 
osnovni razlog, da je danes Mol- 
iet drugačen kot je bil včeraj, je 
treba iskati v njegovem odnosu 
do golističnega sistema. Znano je, 
da si je on v začetku domišljal, 
da bo socialistična stranka lahko 
še naprej igrala vlogo političnega 
žinitelja, važnega za razne kom
binacije, kot je to bil primer 
v času četrte republike. Na kon
gresu, ki se je vršil pred kaki
mi štirimi meseci, pa so sodali
zi zavzeli stališče, da takšnih 
možnosti danes ni več in da se, 
Potemtakem, mora tudi njihov 
°dnos do komunistov spremeniti.

Ostala je sicer različnost v po
gledih na vrsto vprašanj — npr. 
giede strukture socialistične drža- 
Ve, glede enostrankarskega siste
ma, demokratičnega centralizma 
itd. — vendar dozoreva pri socia
listih spoznanje, da tako imeno- 
vana demokratična levica v da- 
**aSnji situaciji vse jasnejše po
larizacije družbenih sil ne more 
ničesar storiti brez stikov in so- 
delovanja s skrajno levico, s ko
munisti .

®V opoziciji današnjemu reži
mu,» je nedavno tega rekel Guy 
Mollet, «se lahko zgodi, da se 
juejdemo v vzporedni akciji s 
Komunistično stranko. Mi se vse- 
gakor ne bomo obotavljali spre- 
leti podpore v obliki komunistič
nih glasov, da bi se odpravil re
šim, ki je zei0 malo podoben nor. 
malnemu parlamentarizmu.»

Ljudska fronta je doslej bila 
Pojem, ki so z njim reakcionarne 
m*tere ponoči strašile svoje otro- 
”• obenem pa tudi politična for
mula, ki je socialisti niso hoteli 
•Prejeti. Ko pa je Molletu ne- 
dolgo tega bilo postavljeno vpra- 
•anje s tem v zvezi, namreč v 
*Vezi morebitnega socialistično- 
Komunističnega sodelovanja, je 
Guy Mollet odgovoril: «Vse je 
odvisno od tega, kaj nekdo, poj
muje pod ljudsko fronto. Ce gre 
?a to, kar smo spoznali 1. 1936, se 
laz tej dediščini ne odrekam in 
ne zavračam akcije ljudske fron- 
te. Nasprotno!»

Ne odklanjajoč vnaprej sode
lovanja s komunisti, kot se je to 
dogajalo pred leti, je Guy Mol- 
iet izjavil, da so «socialisti zelo 
naklonjeni takšnemu odprtju».

Zadnji čas voditelji Komunistič
ne partije mnogo govore in piše- 
i° o potrebi in možnosti skupne 
ironte s socialisti in ostalimi de-
'"iiuuii,, .......................... „„„.........m,Hill,limili,umni

Američani 
niso za vojsko

WASHINGTON, l. - Predsednik 
Kennedy je sklenil ustanoviti ko
misijo, katere naloga bo, proučiti, 
zakaj naborne komisije odklonijo 
tolikšno število nabornikov zaradi 
njihove fizične ali umske nespo- 
sobnosti. Kennedy je ta svoj sklep 
utemeljil z dejstvom, da je bilo 
°d 306.073 nabornikov odklonje 
mh kar 151.512, to se pravi 50 
odst. Za polovico odklonjenih je 
oil vzrok njihova pomanjkljiva 
Umska sposobnost, da bi se v dolo
čenem času mogli naučiti tega, kar 
s« v vojski od njih zahteva.

mokrati najrazličnejših odtenkov. 
Namestnik generalnega sekretar
ja KP, Waldeck Rochet, piše na 
primer: «Z radostjo pozdravlja
mo dejansko zbližanje, ki ga je 
zadnji čas moč ugotoviti med Ko
munistično in Socialistično stran
ko, nič manj pa tudi uspehe, ki 
jih je omogočila skupna akcija 
komunističnih in socialističnih de
lavcev.» Jacques Duclos se je v 
svojem govoru, ki ga je imel v 
mestu Tarbes, zavzemal za «enot
nost delavskih in republikanskih 
sil» proti «osebni oblasti». Se po
membnejši pa je vsekakor govor 
generalnega sekretarja, Mauricea 
Thoreza, rudarjem v Sin-le-No- 
bleu, v katerem je poudaril, da 
je «imperativ tega trenutka — 
enotnost», a «cement te enotnosti 
zveza med komunisti in sociali
sti». Potem, ko je bil izjavil, da 
je v tem pogledu že bil dosežen 
določen napredek in da obe de
lavski stranki že vodita skupno

borbo na več področjih, je Tho- 
rez pojasnil še potrebo po skup
nem programu, obenem pa ozna
čil, kar bi Socialistična stranka 
v tem trenutku morala reči in 
skupno s komunisti poudariti, in 
sicer:

1. demokratizacijo ter razširi
tev narodnega gospodarstva;

2. razvoj osnovnih panog mo
derne ekonomije, avtomatizacijo 
ter miroljubno uporabo atomske 
energije;

3. razvoj tehničnih kadrov, ki 
so Franciji nadvse potrebni;

4. izgraditev resnične demokra
cije, krepitev krajevnih samo
upravnih organov, demokratično 
reformo pouka;

5. borbo proti jedrskim poizku
som.

Glede na to, da so v tem pro
gramu upoštevana tudi socialistič
na stališča, je Thorez poudaril: 
«Docela je mogoče, potemtakem, 
naše skupno sodelovanje.» In

končno je še pristavil.; «Ne sme
mo pozabiti, da je naš skupni 
cilj izgradnja socializma. Združi
mo se, torej, socialisti in komuni
sti, da popeljemo delavski raz
red in vse francosko ljudstvo v 
srečno prihodnost, ki sta jo pred
videla Guesde in Jaures.»

V zadnjih dneh je politični o- 
pazovalec na osnovi vsega tega, 
na prizorišču notranjepolitičnega 
dogajanja Francije, mogel končno 
zabeležiti tri osnovne pojave:

1. poizkus opozicije, da najde 
skupni jezik;

2. zbližanje obeh delavskih 
strank in

3. odločenost vladajoče skupine, 
da se z vsemi sredstvi postavi po 
robu ofenzivi nasprotnika.

Vse to napoveduje za prihod
nje mesece vrsto zanimivih do
godkov, ki bodo nedvomno ži- 
vahneje obarvali dosedanjo rela
tivno politično sivino.

J. P.

Pasji nogomet? Da, prav tako. Seveda v cirkusu. Moskovski cir
kus, ki je trenutno v New Yorku, ima na programu tudi nogometno 
tekmo, ki jo igrajo dresirani psi. Na sliki prizor pred vrati.

V «ZASLUŽENI POKOJ» SE NE UMIKA SAMO DR. HANS GLOBKE-

Bivši esesovskigeneral Wilhelm Harster 
bil do nedavnega višji vladni svetnik

Včeraj je prišla iz Bon
na vest, da se Adanauer- 
jev osebni svetnik in vi
soki državni funkcionar 
dr. Globke umika v po
koj. O Globkeju, ki je v 
dobi nacizma sestavil «stro
kovni komentar» k zna
nim «nu ehrenberškim za
konom», ki so juridiino u- 
rejali in formalno opravi
čevali nacistični rasizem in 
s tem milijone mrtvih, ne 
bomo pisali, ker smo o 
njem že marsikaj povedali, 
pač pa nas je ta «umik v 
pokoj» navedel %a iq4 dji 
prikažemo .Še enega biv- 

■v ---šega nacističnega ‘fMktrio- 
nar ja, ki je, kljub, svoji 
črni preteklosti, v Ade
nauerjev! Nemčiji ponovno 
prilezel zelo visoko. Gre 
za bivšega esesovskega ge
nerala Harsterja, o katerem 
je hamburški «Spiegel» na
pisal;

Največja bavarska vladna mo
drost je beg v bolezen: «Na 
osnovi dokazane nesposobnosti 
za službo» je bil upokojen višji 
vladni svetnik gornjebavarske 
vlade 59-ietni dr. Wilhelm Har
ster.

Funkcionar, ki ga je uradni 
zdravnik proglasil za invalida, 
pa dela od ranega jutra do po
znega večera kot nameščenec 
neke muenchenske družbe za 
kupo-prodajo nepremičnin. Stra
sten smučar in planinec W. Har
ster je reaktiviral svojo staro 
bolezen, artrozo sklepa, toda ne 
iz medicinskih, pač pa iz politič
nih razlogov: bavarski notranji 
minister Heinrich Junker je pri
šel do sklepa, da bivšemu es- 
esovskemu grupenfirerju gene- 
rallajtnantu policije vendarle ni

mesta v bavarskih pisarnah.
Dnevni listi so javili, da je bil 

bavarski bivši vladni svetnik ne
koč, v svoji dobi, šef aretiranih 
Eichmannovih pomočnikov Sae- 
veckeja in Rajakoviča. Harster 
je bil zares 1938. in 1939. šef 
Gestapa v Innsbrucku, od julija 
1940 do septembra 1943 povelj
nik varnostne policije in enot 
SD na zasedenih nizozemskih pod
ročjih in od septembra 1943 do 
konca vojne poveljnik teh enot 
in še Gestapa ter kriminalistič
ne' polocije v zasedeni Italiji. 
Na račun te dejavnosti ga je 
nizozemsko sodišče ' 1949.'’ obso
dilo na 12 let zapora. Vojaške 
pustolovščine pa njegove karie
re niso prekinile. Ko so ga 
konec 1955. leta predčasno iz
pustili iz zapora, se je‘ poja
vil v Muenchenu in tedaj za
radi amnestije se Harster ni le 
izognil denacifikaciji, pač pa je 
od pokrajinskega urada dobil ce
lo začasno potrdilo, da je vlad
ni svetnik.

Leto pozneje je tedanji ba
varski notranji minister Giesl- 
hoeriner Harsterja uradno ime
noval za vladnega svetnika. Ju
lija 1958. leta ga je naslednik 
Geislhoeringerja minister Bezold 
povišal za višjega državnega 
svetnika. Bezoldov državni taj
nik pa je tedaj bil sedanji mi
nister Heinrich Junker.

Današnji predsednik bavarske 
vlade Alfons Goppel je 1961. le
ta kot minister notranjih zadev 
sprožil proti nekdanjemu šefu 
kriminalistične policije in Ge
stapa kazenski postopek, vendar 
se minister ni drznil v širšo ak
cijo, pa čeprav je državno to
žilstvo že začelo preiskavo pro
ti Harsterju. Razlog «kolegial- 
nega obzira» predstavnikov vseh

Nagla kariera, ker je bil že zgodaj nacist - Depor
timi Jude iz Holandske, kjer je bil tudi obsojen 
Kljub temu dobrodošel tudi po zrušenju nacizma

bavarskih političnih strank do 
bivšega generala SS je bil eno
staven: upravna hierarhija je
imela razumevanje za dejstvo, 
da marljivi pravnik upravne 
stroke more napraviti kariero 
tudi v državi, ki ne spoštuje za
konov.

In res, Kgrpter je.le sledil dru
žinski tradiciji, ko je 1929. po 
diplomi na. pravni fakulteti za
čel svojo kariero v upravi po
licije v Stuttgartu: njegov oče 
je v upravi policije v Muenche
nu vodil oddelek za identifika
cijo in si z uvedbo prstnega od
tisa pridobil mednarodno poli
cijsko slavo.

Se preden je Hitler prevzel 
oblast, je bil nadarjeni vladni 
svetnik premeščen iz kriminal, 
policije v politično. Harsterja je 
veselilo igrati se policaja tudi 
potem, ko so bili nameščenci po
litične policije priključeni SS 
enotam in SD službi. Kot član 
nacistične stranke je konec 1937. 
leta pristopil k SS in dobil čin 
untersturmfirerja. Kmalu je sle
dilo napredovanje v višjega 
vladnega svetnika in s tem tu
di višji čim v SS. Postal je 
oberštumbanfirer.

Dvojna napredovanja so se po
navljala. Imenovanju, ki ga je 
podpisal minister notranjih za
dev rajha, je sledilo imeno
vanje, ki ga je podpisal povelj
nik SS. Uradniški položaj je šel 
z roko v roki z častniškim polo
žajem.

V uniformi častnika SS je Har-

Radio Trst A
7.00: Koledar; 7.30: Jutranja 

glasba; 11.30: Šopek slovenskih; 
11.45: Folklorni mozaik; 12.15: 
Za naše žene; 12.30: Za vsako
gar nekaj; 13.30: Pol stoletja
melodij; 17.00: Ansambel Carlo 
Pacchiori; 17.20: Pesem in ples; 
18.15: Umetnost, književnost in 
prireditve; 18.30: Chopin: Kon
cert št. 1 v e-molu; 19.15: Hi
giena in zdravje; 19.30: Lahka 
glasba; 20.00: Šport; 20.30: Re
vija glasbil; 21.00: «Slovanska 
apostola». Drama v štirih delih, 
nato Orkestri; 22.30: Sodobna
glasba; 22.50: Melodije v pol
mraku.

12.00: Plošče; 12.25: Tretja
stran; 13.15: Domači glasbeni
ki; 13.55: «El caicio»; 14.00: Ob 
150-letnici Verdijevega rojstva.

Koper
6.15: Jutranja glasba; 7.00: 

Prenos RL; 7.15: Glasba za do
bro jutro; 8.00: Prenos RL;
12.00: Opoldanski cocktail; 12.45: 
Turistične beležke; 12.52: Iz ital. 
oper; 13.40: Plošče; 14.00: Melo
dije in ritmi; 14.30: Za oddih 
in razvedrilo; 15.30: Mladinski 
pevski zbori; 16.00: Pesem za 
vsakogar; 16.30: Otroški koti
ček; 17.00: Popoldanski koncert; 
17.40: Glasba iz filmov; 18.00: 
Prenos RL; 19.00: Orkester Dan 
Terry; 19.30: Prenos RL; 22.15: 
Orkester Leo Parker; 22.40: V. 
Miloševič: Koncert za oboo in 
orkester; 23.00: Prenos RL.

Nacionalni program
6.30: Vreme na ital. morjih; 

8.20: Naš jutranji pozdrav; 8.50: 
Strani iz albuma; 9.15; Pesmi;
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10.00: Operna antologija; 10.30: 
R. Lattes: Sukoth 5724; 11.00: 
Sprehod skozi čas; 11.15: Kon
cert; 13.25: Pesmi leta; 14.55: 
Vreme na ital. morjih; 15.15: 
Filmske in gledališke novosti; 
15.45: Glasba in turizem; 16.00: 
Program za najmlajše; 16.30: F. 
Quaranta in njegova glasba; 
17.25: Operna glasba; 18.40: Nea
peljska antologija; 19.10: Kme
tijska oddaja; 20.25: Lahka glas
ba; 21.05: Menandro: «Mizan
trop»; 22.15: Tržaški trio.

II. program
8.00: Jutranja glasba; 8.35:

Poje Giorgio Consolini; 8.50: Po 
en instrument na dan; 9.00: Ital. 
pentagram; 9.15: Ritem in fan
tazija; 9.35: Nove ital. pesmi; 
11.00: Vesela glasba; 14.00: Pev
ci; 15.00: Ital. pesmi in plesi; 
15.35: Koncert v miniaturi;
16.00: Rapsodija; 16.35: Izbrali 
smo za vas; 17.35: Mala enci
klopedija; 18.35: Vaši izbranci 
19.50: Simfonična glasba; 20.35 
Festival neapeljske pesmi; 21.00 
Parada orkestrov; 21.45: Večer
na glasba; 22.10: Jazz.

III. program
18.30: Gospodarska rubrika;

19.00: Bachove skladbe; 19.15:
Srednjeveška zgodovina; 19.30: 
Vsakovečerni koncert; 20.30. Re
vija revij; 20.40: Vivaldi,jeve
skladbe; 21.30: Tochova Simfo
nija, opus 80; 22.45: Glasba da
nes.

Slovenija
4.00: Dobro jutro; 8.05: Ope

ra in balet; 8.55: Pisani svet 
pravljic in j:godb; 9.25: Popev-

dn zdravje; 10.40: Pesmi iz me
hiške revolucije; 10.55: Nova po
pevka; 11.00: Pozor, nimaš pred
nosti; 12.05: Zabavna glasba;
12.15: Kmetijski nasveti; 12.25: 
Domači napevi; 12.45: Narodne 
pesmi iz Srbije; 13.15: Obvesti
la; 13.30: Znamenite arije; 14.05: 
Radijska šola; 14.35: Novosti iz 
naše fonoteke; 15.15: Zabavna
glasba; 15.40: Amaterji pred
mikrofonom; 16.00: Vsak dan za 
vas; 17.05: Promenadni koncert; 
18.00: Aktualnosti doma in v 
svetu; 18.10: Od skladatelja do 
skladatelja; 18.45: Ljudski par
lament; 19.05: Glasbene razgled
nice; 20.00: Malo novega — ma
lo starega; 21.05: Odlomki iz
opere Hoffmannove pripovedke; 
23.05: Fr. Schubert: Klavirski
trio op. 99; 23.40: Za lahko noč.

Ital. televizija
18.00: Program za najmlajše; 

19.00: Dnevnik; 19.15: Gledali
šče in mladina; 20.15: Šport;
20.30: Dnevnik; 21.05: TV pri
redba: «Lov za slavo»; 21.55: 
«Leggerissimo»; 22.55: Zločin je 
moj poklic; 23.05: Dnevnik.

II. KANAL
21.05: Dnevnik; 21.15: Film: 

«Tokio Joe»; 22.45: Športne ve
sti.

Jug. televizija
17.30: Ruščina na TV; 18-00: 

Poročila; 18.05: «Mošnja zlatni
kov za najboljšo igračko»; 18.20: 
«Otroški glasovi» — filmska re
portaža; 19.00: TV obzornik;
19.15: Dokumentarni film; 19.30: 
Ekspedicija — reportaža; 20.00: 
TV dnevnik; 20.30: Propagandna 
oddaja; 20.45: TV transverzala; 

ke; 10.15: P. Stojanovič: Trio 21.45: Kulturna panorama; 22.15: 
za violini in violo; 10.30: Človek Poročila.

ster služil velikonemškemu raj- 
hu prav tako zvesto, kot je prej 
služil vajmarski republiki, in 
veliko let pozneje gornjebavarski 
vladi. Harster ni brzdal svoje 
marljivosti niti tedaj, ko je kot 
sposobni policajec SD napravil 
kariero, ki jo je v naglici pre
kosil le Himmlerjev ljubljenček 
Heydrich. Leta 1945 — ko je bil 
star komaj 41 let — je bil že 
generallajtnant pri policiji in 
grupenfirer pri SS.

Toda niti njegova izredno na
gla kariera niti njegova de
javnost kot šef Gestapa nista 
bili oviri, da bi ga ponovno 
ne uporabili v državni službi 
v gornjebavarski upravi. Har
ster je celo pokazal «potrdila», 
v katerih se je trdilo, da je 
«velikodušno postopal» s kaz
njenci.

Čeprav je bilo najmanj 50 
njegovih podrejenih obsojenih po 
vojni na Nizozemskem na smrt 
ali na zaporne kazni, je bil nji
hov bivši načelnik Harster, ki 
je v «hierarhiji smrti» prispel 
tako visoko «da ni imel nepo
sredne zveze z zločini depor
tacije Judov» spet uporaben.

Višek njegovega «uradniške
ga posla» so bila poročila o do
seženih uspehih, kot npr. zaupno 
poročilo od 25. maja 1943. Seyss- 
Inquartu: «Od 140.000 pravih Ju
dov, prijavljenih prvotno na Ni
zozemskem, je bil pravkar iz
ločen iz življenja že stotisoči... 
Zàdnji večji uspeh je bil do
sežen v nedeljo 20. maja 1943 z 
drugo veliko akcijo v Amster
damu, kjer je bilo v 24 urah 
aretiranih 5.500 Judov.»

Harsterja so na Nizozemskem 
obsodili samo zaradi tega, ker 
so v koncentracijskih taboriščih 
pod njegovim poveljstvom vla
dale strahotne razmere. Njegove
ga sodelovanja v deportacijah 
Judov, ki so terjale desettisoče 
življenj, niso kvalificirali kot 
sodelovanje v pomoru, pač pa le 
kot «sodelovanje pri odvzemu 
svobode s smrtnim koncem».

Bavarski notranji minister 
Heinrich Junker pravi: «Harster 
je bil obsojen samo kot šef po
licije, in to pod več ali manj 
formalnimi okoliščinami».

Ker po Junkerjevem mnenju 
ni bilo «osebnih pripomb», so 
se bavarske oblasti proti Har
sterju zadovoljile prav tako sa
mo s formalnim postopkom. Dr
žavna služba se sicer prekine, 
če je neki njen uradnik zaradi 
nekega prestopka obsojen na le
to dni zapora, toda Harsterjevih 
12 let ni tu imelo nobene vloge: 
odsodilo ga ni nemško, pač pa 
neko tuje sodišče...

Poleg tega se je Harster v 
gornjebavarski vladi našel v 
kar dobri družbi: tedanji pred

sednik gornjebavarske vlade dr. 
Mang je pripadal nacistični 
stranki že od leta 1933, Harster- 
jev neposredni predstojnik, viš
ji vladni direktor dr. Wilhelm 
Moos, pa je podobno kot Har
ster prispel pod Hitlerjem do 
čina SS-obersturmbanfirerja.

Za sedaj — zaključuje hambur- 
ški «Spiegel» — Harster flegma
tično čaka zaključek pradnega 
kazenskega postopka. Postopek 
se do sedaj še ni začel: odlo
žen je do nadaljnjega. Medtem 
pa je bivši esesovski general 
odšel na bolniški dopust in — 
v pokoj...

KAKO SE JE BORILA BRIGADA «FONTANOT»

Spominjam se, 
kot bi bilo včeraj

Spominjam se, kakor da je bi
lo včeraj — čeprav je od tedaj 
minilo skoraj 19 let...

Štirinajsti december 1. 1944 je 
bil za zimo skoraj preveč son
čen in blag dan. Trije bataljoni 
so bili razvrščeni v četverokot 
nik na čistini poleg cerkve, ki se 
je videla daleč naokoli s svoji
ma dvema zvonikoma in rdeči
ma kupolama. Vas Suhor, na 
poti proti Metliki, katere zad
nje hiše so stale na hribovitih 
pobočjih Gorjancev. Gozdne vr
hove je pokrival sneg.

«Tu za vasjo je bila pred ne
kaj več kot dvema letoma usta
novljena brigada «Ivana Cankar
ja», mi je razlagala tovarišica 
Mara.

Medtem ko sem premišljeval 
o teh dveh letih bojev, je bil 
moj pogled usmerjen proti 
Črnomlju. V dolini se je vila 
Kolpa in zdelo se mi je, da je 
delček morja. Čutil sem, da so 
tudi številni zbrani fantje v mi
slih tam, ob morju. Kajti veči
na njih je odrasla v Tržiču, 
Trstu, pri Bertokih, v Strunjanu 
in Sečovljah.

Opazoval sem obraze tovari
šev čez šopek cvetja, ki se je 
znašel od nekod na govorniškem 
odru. Zdeli so se mi lepši, praz
nični. Tudi mitraljezi, razvrščeni 
pred njihovimi nogami, so se 
svetili bolj kakor navadno.

Močno in slovesno, kot je bi
la obljuba, ki so jo izgovarjali, 
so odmevale besede partizanske 
prisege:

«Prisegam pri svoji časti, da 
se bom bojeval z vsemi svojimi 
silami proti okupatorju, za svo
bodo, čast in lepšo prihodnost 
svojega in vseh narodov...»

Kmetje so jih opazovali, ga
njeni ob tem prizoru. Zdelo se 
jim je, da fantje govore tuj je
zik — a rdeča zvezda na za
stavi in kapah jih je spominjala 
na to, da ideal boja proti naci- 
fašizmu združuje vse narode, o- 
betajoč lepšo prihodnost svobo
de, socialne pravičnosti in na
predka v bratstvu vseh ljudi.

Teh sedemsto fantov je preho
dilo vrhove Primorja že poleti, 
da bi se pridružili partizanskim 
enotam IX. korpusa. Bili so 
fantje italijanske narodnosti, ki 
so rasli skupaj s slovenskimi, 
ki so z njimi trpeli pod fašistič
nim jarmom in skupno z njimi 
hrepeneli po srečnejši prihodno
sti. Prišli so, da bi se pridružili 
partizanom za zadnje juriše. 
Sprejeli so jih tovariši iz trža
ške brigade — z veseljem, pa tu
di s skrbjo. Poletni meseci so 
bili izpolnjeni s pohodi in boji. 
Napadali so sovražnikove garni
zone in komunikacije v dolini 
Soče, Vipave in Pivke. Sovraž
nik je odgovarjal z ngnadnimi 
in silnimi ‘ ofenzivami. Tudi .pre- 
dahniti si niso mogli. Nekaj sto
tin prišlecef, m«l katerimi so 
prišli nekateri v kratkih hlačah 
in sandalah, neoboroženi in slabo 
opremljeni za vojskovanje, je bi
lo v stalni nevarnosti. Po JCrni- 
ci, v trenutku, ko je bil polo
žaj težak tudi za samo tržaško 
brigado, smo se posvetovali na

V zadnji oddaji iz serije «TV transverzala» bosta tekmovala štu
denta Katja in Igor med potjo od Slavnika preko Postojne do Lju

bljane. Videli ju bomo nocoj na jugoslovanski TV ob 20.45.

Pleme Touareg - stari Egipčani?
NIAMEI, 1. — Najbolj znani egiptovski arheologi so obstali

in zmajevali z glavo pred nenavadnim dogodkom ; nigerijski mini
ster za saharske probleme Mouddaur Zakara, ki ni bil še nikoli 
v Egiptu in je prišel s predsednikom vlade Hamanijem Diorijem 
na uraden obisk v Kairo, je na nekem turističnem izletu naletel 
na neki sarkofag in tebi nič, meni nič začel na njem brati napis, 
ki je najmanj 3.000 let star in napisan v hieroglifih.

Ko so nigerijskega ministra vprašali, kako more brati to sta
ro pisavo, je odgovoril, da so hieroglifi na sarkofagu zelo podobni 
«pisavi», ki jo uporablja pleme Touareg, kateremu pripada. Ple
me Touareg živi v Sahari in predstavlja 5 odst. treh milijonov 
Nigerijcev.

Bolj kot to, da je «pisava» plemena Touareg podobna pisavi 
starega Egipta, je arheologe začudilo dejstvo, da je pomen mno
gih teh «simbolov» zelo podoben pomenu «simbolov» starih Egip
čanov. Iz tega izhaja logičen sklep, ali da pleme Touareg izhaja 
iz starih Egipčanov, aii pa da je civilizacija starega Egipta prodr
la mnogo globlje v srce Afrike, kot se je doslej mislilo.

Pleme Touareg so nomadi bele polti in imajo poteze, kot bi 
šlo za evropsko ljudstvo. Prištevajo jih berberijski etnični sku
pini, ki živi v glavnem v goratih predelih Alžirije in Maroka.

Kot je znano, dolga stoletja niso arheologi mogli prebrati sta
rih egipčanskih napisov, dokler ni neki francoski arheolog odkril 
nagrobni napis, ki je bil napisan v treh jezikih in je v tem na
šel «ključ».

HOROSKOP
boste postali razsodnik v neki de
likatni zadevi. Čaka vas zadošče
nje.

STRELEC, (od 23.11. do 20.12.) 
Ne zaupajte laskanju nekaterih 
sodelavcev. Branite svojo srečo inivi i v» m /v ,-4 ^ i........ 1, .

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Osre
dotočite svoje napore, da bi konč
no vendarle izpolnili program, ki 
ste si ga postavili. Ne povzročaj
te nepotrebnih spopadov.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Izkori
stite vse svoje možnosti, ker je 
nastopil trenutek, da odločno u- 
krepate. Razumevanje oseb, ki 
vas obkrožajo.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Poslovna situacija v teku jutra 
ne bo najbolj jasna, ne spreie- 
majte polovičnih ukrepov. Manjše 
nevšečnosti ne smejo vplivati na 
vas.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Obsta
jajo odlične možnosti, da izpolni
te svoj delovni program brez tuje 
pomoči. Ugodno vzdušje za sreča- 

,nje z drago osebo.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Zelo | mirno družinsko vzdušje, 
uspešno boste izkoristili svojo do
miselnost in tehnično pripravlje
nost. Ne bodite preveč gospodo
valni.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Pre
tirana marljivost nekega vašega 
sodelavca vas bo motila. Ne bo
dite popustljivi.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)
Imeli boste odlično zamisel, ki jo 
boste uspešno izkoristili. Ves dan 
vas bodo krotovičili dvomi.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)
Zahvaljujoč svoji nepristranosti,

KOZOROG (od 21.12, do 20.1.) 
S svojo originalnostjo si boste 
pridobili simpatije. Dobre možno- 
sti za izvedbo prograda, ki ste ga 
sestavili skupno z drago osebo.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) De
ležni boste kritike s strani svojih 
najtesnejših sodelavcev. Skušajte 
premagati napetost.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Program, 
ki ste si ga bili postavili, je do
ber in pravilen. Vznemirjenost za
radi odnosov z ljubljeno osebo.

poveljstvu: kaj naj napravimo z 
našimi «rekruti»? Preostal nam 
je edini razumni sklep, ki nam 
ga je sicer nasvetovalo tudi po
veljstvo IX. korpusa: napotiti
jih v notranjost Slovenije, na 
osvobojeno ozemlje Bele krajine.

Ognjenega krsta še niso doži
veli. Na Vinico, Sinji vrh in Rož
ni dol, kjer so bili njihovi ba
taljoni, je začelo prihajati orož
je iz glavnega štaba Slovenije. 
Dnevi so jim minevali v vajah, 
nato pa je prišlo povelje, naj se 
zberemo na Suhorju. Prišel je 
bataljon Roma in Orfea, s pu
škami, obleko in novim avtomat
skim orožjem. Iz tržaške brigade 
je prišlo politično poveljstvo: 
Jakšetič Giorgio-Adriano, iz enot
nega paritetnega poveljstva, to
varišica Marina Bernetič, Balbi, 
Miro Kenda — namestnik komi
sarja tržaške brigade, Enio Ago
stini — komisar bataljona, Dino 
Luparini — operativni častnik ti«, 
žaške brigade, in drugi. Glavni 
štab nam je dodelil izkušenega 
polkovnika Kindarja za zadnje 
priprave. Tovarišica Mara Rupe- 
na od odbora Osvobodilne fronte 
je skrbela za zvezo z organizaci
jami na terenu, medtem ko je 
moral major Marko Peršič skr
beti za zvezo med novo brigado 
in glavnim štabom.

Dneve in tedne smo naporno 
delali tu na Suhorju, da bi vse 
pripravili. Po poljih, gozdovih, 
vzdolž poti so se fantje urili za 
juriše in zasede, učili so se vko
pavanja in se izpopolnjevali v 
rabi orožja. Zdaj so bili tu, da 
bi prisegli in sprejeli svojo boj
no zastavo. Komisar VII. korpu
sa in predstavnik paritetnega 
štaba naj bi jim jo vsak čas 
izročila. Šuhorska dekleta so jo 
sešila in jo izvezla z zlato nitjo: 
XXIV. Brigata Garibaldi fratelli 
Fontanot. Njeno ime smo izbrali 
pred nekaj dnevi. Tedaj smo 
namreč zvedeli, da so nekateri 
ujeti «alpini» zahrbtno ubili to
variša Spartaka Fontanota, ki 
jih je moral odpeljati čez Sočo, 
kjer naj bi se bili baje priklju
čili italijanskim partizanskim e- 
notam, ki so operirale na pod
ročju Carnie. Njegovega brata 
Licia Fontanota so ubili v zaporih 
v Vidmu. Družina Fontanot je 
bila simbol antifašističnega boja 
in želeli smo jo počastiti s tem, 
da smo našo brigado imenovali 
po njej.

Pogledi šo se nam zaustavljali 
na snežnih vrhovih Gorjancev. 
Za njimi je stal sovražnik, s ka
terim se bomo jutri udarili. Pri
stava, Sv. Florijan, Berčna vas, 
Mraševo, Ljubno. Hinje, Smu
ka... To naj bi bile etape brigad- 
ne poti. Številni med temi mla
dimi obrazi bodo ostali tam za 
vedno, To bodo Nel, Brestan, Pe
tronio, Castelli, . Cubi, Vetta, Va
lentini.«, mitraljezec s Sicilije in 
aviatik iz Ferrare;..

Zdaj, ko se po 19 letih v mi
slih Vračam v december 1. 1944, 
vem, da se bo ime brigade Fon
tanot združilo z imenom Smuke, 
majhne vasi v Suhi krajini. ,To 
bodo zadnji dnevi vojne 1. 1945. 
Aprilsko sonce je stopilo sneg, 
sovražnik, preganjan z vseh stra
ni, pa bo poskusil svoje zadnje 
obupane proboje. Brigada Fonta
not se je vkopala ob robovih 
gozdnatega roškega področja kot 
del širokega razporeda vsega VII. 
slovenskega korpusa. En bata
ljon, tisti pod poveljstvom Cubija 
in komisarja Brešana, se je utr
dil na koti južno od naselja Smu
ka. Sovražnikove sile so napre
dovale iz Kočevja in Hinj. nji
hov pohod pa je bil počasen 
in previden.

Cubi je skrbel za to. da hi 
bili rovi globlji, mitraljezka 
gnezda pa utrjena. Minerji so 
polagali mine pred položaji. Dne 
13. aprila smo se spopadli in so
vražnik je bil prisiljen umakni
ti se. Streli do pozne noči. Ves 
gozd je bobnel. Bombardiranje 
metalcev min s hinjskih višin 
je napovedalo zoro prihodnjega 
dne — ko so se garibaldinci iz 
brigade Fontanot ovenčali s sla
vo. Sovražnik je napadel koto, 
ki jo je branila brigada, in si 
odpirala pot skozi minsko polje, 
a odbili so ga. Znova so udarili 
metalci min. Iz rova so odnesli 
smrtno ranjenega komisarja Bre
šana. Tedaj je bilo ranjenih več 
tovarišev. Nemci so znova uda
rili, morali pa sp se ponovno 
umakniti s hudimi izgubami. O- 
krog Smuke peklensko streljanje.

«Vzdržite do sončnega zahoda», 
je sporočilo divizijsko poveljstvo. 
Sonce pa je bilo še visoko. Dolgo 
je besnel boj v gozdu in kolona 
ranjencev je postajala od ure do 
ure večja. Veliko je bilo tudi 
mrtvih, Sence drevja so bile dol
ge, ko so Nemci ob pomoči tan
kov začeli odločilni napad. Bri
gada Fontanot pa je vzdržala 
tudi potem, ko je izdihnil povelj- 
nih Cubi, zadet v čelo. Na nje
govo mesto je stopil namestnik 
komisarja Orfeo, metalska mina 
pa ga j,e hudo ranila. Pod mrak, 
ko je odpor glavne brigade Fon
tanot že slabel, sta vskočila ju- 
rišna bataljona Cankarjeve in 
Fontanotove brigade, okrepljena 
z dvema lahkima tankoma, so
vražnika so znova odbili, briga
da pa se je ponoči premaknila 
na nove položaje.

Koliko občudovanja in simpa
tij so izkazali brigadi Fontanot 
tovariši iz slovenskih brigad in 
ljudstvo iz okoliških vasi in ko
liko jè samo ta brigada okrepila 
bojno moralo garibaldincev !

Dogodki so se naglo kopičili. 
Dolg pohod in brigada je obko
ljevala Kočevje. IV. armada je 
osvobodila Reko in Trst. Vsak 
trenutek je morala priti vest o 
zmagi in svobodi. Brigada Fonta
not je v sklopu VII. korpusa 
prešla v končno ofenzivo: Kočev
je, Ribnica, Grosuplje, Ljubljana.

Premagani sovražnik se je 
brezglavo umikal s slovenskega 
ozemlja. Fontanotova brigada je 
varovala v Zalogu železniško 
vozlišče, potem pa je v pospeše
nem pohodu nadaljevala svojo 
pot: ves svobodni Trst bo na uli
cah, da jo bo zasul s cvetjem 
in darili. To je bilo sredi maja 
1. 1945. Ista zastava, ki jim ja 
bila zaupana 14. decembra 1. 
1944, je vihrala na čelu brigade. 
Le vrste njenih bataljonov so 
bile zelo, zelo zredčene.

MARIO ABRAM
(Iz glasila ZKJ «Komunist»J
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VČERAJ SE JE ZAČELO NOVO ŠOLSKO LETO

Slovenske srednje šole v Gorici 
bo v tem letu obiskovalo 271 dijakov

V prvi razred enotne srednje šole bo zahajalo 87 dijakov (štirje razredi)
Včeraj se je tudi na slovenskih 

šolah v Gorici pričel pouk. Osnov
nošolski o*roci so se zbrali pred 
svojimi poslopji že ob 8.30 ter 
odšli k maši, dijaki pa so se zbrali 
pred svojima šolskima zavodoma 
ob 9. uri; šolsko mašo so imeli v 
kapucinski cerkvi. Danes se zače
nja šolski pouk, ki bo zaradi se
stave urnikov začasnega značaja. 
Ker je v petek praznik in ne bo 
pouka, bo ta teden minil v zna
menju priprav za redni pouk, ki 
se bo prav gotovo začel prihod
nji teden.

Včeraj dopoldne Je bilo poseb
no živahno pred šolskim poslop
jem v Ul. Randaccio, kjer so se 
zbrali vsi dijaki, ki obiskujejo 
prvi razred enotne srednje šole in 
drugi ter tretji razred strokovne 
šole in nižje gimnazije. Ko so pro
fesorji čitali imena dijakov, ki 
bodo skupaj v razredih, je bilo 
na dvorišču 87 dijakov, ki bodo 
letos obiskovali prvi razred nižje

Prvi dan šole na dvorišču nižjih srednjih šol v Ulici Randaccio: 
deklice v pogovoru med seboj

Trgovine z jestvinami 
zaprte ob sredah popoldne 
vse do 16. oktobra

Zveza trgovcev goriške pokra
jine sporoča, da prefektov dekret 
odreja zaporo trgovin z jestvina
mi vsako sredo popoldne do 16. 
t.m. To pomeni, da bodo trgovine 
z jestvinami zaprte še danes 2. 
oktobra ter 9. in 16. oktobra. De
kret velja za vse občine goriške 
pokrajine.

Občinski svetovalci PSI 
za ogrevanje 
redarskih kabin

Občinski svetovalci Italijanske 
socialistične stranke Elio Zuliani, 
dr. Peter Sancin in Viktor Vižin
tin so poslali goriškemu županu 
vprašanje, če ne bi bilo pametno 
namestiti v kabinah na mestnih 
središčih, ki se jih poslužujejo re
darji, električne grelce, da bi ime
li boljšo vidljivost iz kabine in 
da bi bili istočasno vsaj za silo 
obvarovani pred najhujšim mra
zom. Takšni kabini stojita pred 
Garibaldijevo in Verdijevo kavar
no, se pravi na dveh osrednjih 
križiščih s semaforsko ureditvijo.

srednje šole. Dijaki bodo v šti
rih razredih. Na nižji gimnaziji ..... ......................................... .........nnitiiiimiiiiiiiiiiini................................................................................ ................ ....................... um
(2. in 3. razred) bo letos 53, na 
strokovni šoli (prav tako 2. in 3. 
razred) pa 71 dijakov.

Na višjih slovenskih srednjih šo
lah, ki bodo letos združene pod 
šolsko streho v Ul. Croce, pa je 
60 dijakov. Na gimnaziji in liceju 
jih je 38, na učiteljišču pa 22.

Pogajanja
za dopolnilni sporazum 
uslužbencev zadrug

V četrtek popoldne se bodo na 
pokrajinskem uradu za delo v 
Gorici nadaljevala pogajanja, na 
podlagi zahtev treh sindikalnih 
organizacij goriške pokrajine, za 
sklenitev novega dopolnilnega spo
razuma za uslužbence potrošniških 
zadrug. Pogajanja so bila svoj čas 
prekinjena zaradi čakanja na za
padlost mezdnih razpredelnic ter 
njihove obnovitve, ki je bila do
sežena pred dnevi s podpisom spo
razuma med sindikalnimi organi
zacijami in zvezo trgovcev.

Balincarji iž Ronk 
povabljeni v Novo Gorico

Balincarsko društvo lz Nove Go
rice je povabilo dve štiričlanski 
ekipi balincarskega društva lz 
Ronk, ki ima svoj sedež v znani 
gostilni «Alla pesa», naj pride v 
nedeljo 6. oktobra na prijateljsko 
srečanje v Novo Gorico. Ronški 
balincarji so povabilo a veseljem 
sprejeli.

OBVESTILO USTANOVE INC A PRI DELAVSKI ZBORNICI

Važno obvestilo za gospodinje 
Ki pridejo v poštev za pokojnino

Pokojnino bodo izplačali po poteku 63. leta starosti

V zvezi s pričetkom veljave za- 
kona št. 389 od 5. marca 1963, ki 
se nanaša na pokojnine gospodi
njam, je vsedržavni zavod za so
cialno skrbstvo izdal okrožnico, da 
se lahko v seznam za upokojitev 
vpišejo gospodinje med 15. in 50. 
letom starosti. Pokojnino bodo 
prejele po 65. letu. Njefta višina 
bo izračunana na podlagi vplača
nih prispevkov INPS. Izplačali jo 
bodo lahko tudi po poteku petih 
let od vpisa, če bo zavarovanka 
postala invalid in bo vplačala na 
podlagi zakona 120 znamkic. Za
kon nadalje predvideva, da se lah
ko tri leta po pričetku veljave 
tega zakona vpišejo v sklad za 
pokojnine tud', gospodinje med 50 
in 65. letom starosti, in sicer pod 
pogojem, da vplačajo toliko znam
kic, kolikor zadostuje za dosego 
življenjske rente v znesku vsaj 
39.00Q lir pri 65. letu starosti.

V teku prvega leta izvajanja 
zakona se lahko vpišejo za pokoj
nine tiste gospodinje, ki niso pre
segle 55. leto starosti in da lahko 
dosežejo pokojnino pri 65. letu, 
če bodo vplačale vsaj 360 znam
kic v teku tega desetletja.

Za podrobnejša navodila naj se 
gospodinje zglasijo pri INČA na

.................................................................... .

DEJAVNOST KRIMINALNE POLICIJE

Po klobuku spoznuli moškegu 
obtoženegu nemorulnih dejunj
Aretirali moškega, ki mora prestati zaporno kazen in plačati globo
Prejšnji mesec smo poročali da 

je oddelek kriminalne policije are
tiral 57-letno Giustino Gressini, 
ker jo je Čuvaj na otroškem šport, 
nem igrišču zalotil z nekim mo
škim pri opravljanju nemoralnih 
dejanj. 2eno so kasneje obsodili, 
moški pa je ob tisti priliki pobeg
nil in so ga iskali do nekaj dni 
od tega, ko so ga na podlagi opi
sa njegovega klobuka identifici
rali in istočasno tudi aretirali. Gre 
za 75-letnega Bernarda Besednja
ka, ki stanuje v občinski sirotiš
nici v Ul. Baiamonti 22.

Prejšnjo noč pa so agenti kri
minalne policije aretirali ravno 
pred kvesturo na Trgu Cavour 58- 
letno Rosolino Driussi iz Gradeža, 
ker so ji za tri leta prepovedali 
vstop v Gorico. Driussijevo so 
svoj čas zalotili pijano v Gorici.

Nadalje so aretirali 41-letnega 
Milana Briška iz Ul. P. Reale v 
Standrežu. Zaporno povelje je iz
dala goriška kvestura, ker mora 
prestati 6 let zapora in plačati 
24.000 lir globe za hujšo obliko 
kraje.

Delavski zbornici v Gorici, Ul. 24. 
maja št. 1 ter pri njenih podruž
nicah v Tržiču, Gradiški in Kr- 
minu.

Razdeljevanje jestvin 
proste cone

Trgovinska zbornica iz Gorice 
sporoča, da je pričela razdeljeva
ti jestvine prosto cone za oktober 
potrošnikom iz Gorice, Sovodenj 
in ostalih krajev pokrajine.

Potrošniki iz Gorice in Sovodenj 
bodo prejeli 1,5 kg sladkorja na 
odrezek št. 44 osebne živilske na
kaznice; prodajna cena n« sme 
presegati 200 lir kg. Na odrezek 
št. 43 bodo prejeli 250 g surove 
ali 200 g pražene kave. Pri trgov
cu, kjer običajno kupujejo blago, 
pa bodo lahko kupili en liter se
menskega olja in 200 g masla na 
osebo. Razdeljevanje se bo zaklju
čilo 31. oktobra.

Trgovci na drobno s področja 
proste cone dobijo bone za pre
vzem blaga pri trgovinski zbor
nici, trgovci iz ostalih krajev po
krajine pa pri svojih občinskih 
upravah. Ker izgubijo veljavo 31. 
oktobra jih po tem datumu ne 
bodo mogli več realizirati pri svo
jem grosističnem dobavitelju.

Grobove ]e mogoče urediti 
najkasneje do 27. oktobra

Goriško županstvo sporoča, da 
morajo lastniki grobov na glav
nem kakor tudi na vaških poko. 
pališčih opraviti vsa dela na gro
bovih najkasneje do 27. oktobra. 
Po tem dnevu ne bedo dovolili 
nikakršnih popravil, ker mora ob
činska uprava urediti pokopališča, 
da bodo nared za dan vseh mrtvih.

Nezgod» treh dečkov
Z avtom Zelenega križa, kamor 

se je včeraj dopoldne zatekel po 
zdravniško pomoč, so pripeljali v 
goriško civilno bolnišnico 11-let- 
nega Ezia Mianlja iz Ul. G. Pao- 
lini 7 v Gorici.. Pri pregledu so 
mu zdravniki ugotovili udarec na 
glavi, rano na bradi ter več dru

gih prask po obrazu. Zadobil jih 
je pri padcu s kolesa. Pridržali so 
ga na zdravljenju s prognozo okre
vanja v petih dneh.

Ob 17. uri včeraj so v civilni 
bolnišnici nudili zdravniško po
moč s prognozo okrevanja v petih 
dneh 4-letnemu Renzu Luisu iz 
Gorice, Ul. Carducci 8. Pri padcu 
po stopnicah v stanovanju se je 
ranil v čelo.

Ob 17.15 pa so za 20 dni spre
jeli na zdravljenje 5-letnega Fabia 
Citta iz Ul. Campi 16, ki si je pri 
padcu na domačem dvorišču zlo
mil desno nogo.

Topovsko bombo 
našli v Ul. Giustiniani

Med kopanjem so včeraj našli 
na parceli v Ul. Giustiniani 119 
topovsko granato iz prve svetov
ne vojne kalibra 75 mm. Prostor, 
kjer je bila bomba, so ogradili z 
žico in ga zastražill. Istočasno pa 
so obvestili civilni oddelek pobi
ralcev min iz Trsta, da orožje od
strani

VERDI. 17.16; «La ragazza del quar
tiere», S. Mac Layne in Robert 
Mitchum. Ameriški črnobeli film 
v cinemascopu. Mladini pod 14. 
letom vstop prepovedan. Zadnja 
predstava ob 22.

CORSO. 16.30: «Lo spettro», R. P.
Anderson in Carol Bennet. Kine- 
maskop v barvah. Mladini pod 18. 
letom prepovedano.

VITTORIA. 17.30: «I moschettieri
del re», J. Rldding in M. Ferens. 
Ameriški barvni film v cinema
scopu. Zadnja predstava ob 21.30.

CENTRALE. 17.30: «Lisbon», Ray 
Milland in Maureen O’ Hara. A- 
meriški barvni film v cinemasco
pu. Zadnja predstava ob 21.30.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je v 

Gorici odprta lekarna CRISTOFO- 
LETTI, Travnik št. 14, tel. 29-72.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 19 stopinj ob 
14.30, najnižjo 10,2 stopinje ob 22. 
uri v ponedeljek zvečer. Povprečne 
dnevne vlage je bilo 72 odstotkov.

ZA SREČANJE Y. BRITANIJA-»STALI SVET

Maldini, Rivera, Šoškič 
med 18 kandidati

Poleg Šoškiča je kot vratar med kandidati samo še Jašin
ZUERICH, 1. — Čilski trener Fer

nando Riera, kateremu je bila po
verjena sestava enajstorice, ki bo 
23. oktobra igrala proti reprezen
tanci Anglije v Wimbleyu v okviru 
proslave stoletnice angleškega no
gometnega združenja, je izbral 18 
igralcev, med katerimi bo potem 
določil 11 igralcev, ki bodo sestav
ljali reprezentanco «ostalega sveta». 
Med kandidati za svetovno repre
zentanco naslednji:

vratarja: Jašin (SZ) in šoškič 
(Jug.);

branilci In krilci: DJalma Santos, 
Nilton Santos, Eyzaguire, Pluskal, 
Masopust, Schnellinger, Maldini, 
Baxter ;

napadalci: Garrincha, Pelè, Euse
bio, Gento, Di Stefano, Kopa, Law, 
Rivera.

Nastop Maldini ja in Ri vere je ze
lo dvomljiv zaradi številnih med
narodnih obveznosti, ki jih ima 
njun klub Milan.

Italijani za evropsko 
prvenstvo v košarki

RIM, 1. — Italijanska košarkar
ska reprezentanca, ki se bo udele
žila evropskega košarkarskega pr
venstva na Poljskem, bo morala na
stopiti brez Lombardija, Gattija in 
Bertinija, katerega bo nadomestil 
Rossi. Tako bodo italijansko repre
zentanco Sestavljali:

Albanese, Barlucchl, Rossi, Bufa- 
lini, Cosmelli, Frlgerio, Masini, Pel- 
lanera, Vatteroni, Velluti, Vittori 
in Zuccheri.

Atletika za pokal 
«E. Fabretto»

Med atletskim tekmovanjem v Go
rici je dosegel 18-letni Adriano Buf
fon nov mladinski rekord v metu 
krogle z znamko 15,78 m. Buffon 
bo med mladinci nastopal še v pri
hodnji sezoni, s svojim rezultatom 
pa je že sedaj med najboljšimi v 
Evropi. Na tekmovanju so bili zelo 
uspešni tudi sprinterji. Tržačan 
Bensi in Videmčan Degano sta 
100 m pretekla v 11”, Mattionl pa

v 11”1. Odlična je bila tudi štafeta 
Udinese, ki je dosegla v postavi 
Zanon, De Toni, Mattioni in Dega
no čas 43”7. Od slovenskih atletov 
je dosegel Dušan Švab nov klubski 
rekord Bora na 400 m z časom 
56”2. Prejšnji rekord je pripadal tu
di Švabu z časom 57”6.

Boljši rezultati:
palica: 1. Sgrazzuttl (Libertas Vi

dem) 3,40
100 m: 1. Bensi (Ginn. Triestina) 

11”2, Degano (Udinese) 11”, 3. Mat
tionl (Udinese) 11’T 

400 m: 1. Loru (CRDA Tržič) 50”7, 
2. Tassini (Ginn.) in Zanon (Udine
se) oba 51”4, Švab (Bor) 56”2 

krogla: 1. Bulfon (Udinese) 15,78 
(nov ital. mladihski rekord), prejš
nji rekord: Buffon 15,71 m 

štafeta 4x100 m: 1. Udinese 43”7, 
2. Ginnastica 44”4 

ekipno: 1. Udinese 77 točk, 2. Gin
nastica Triestina 46 točk, 3. CRDA 
35 točk.

EVHOPSKO PHVENSTVO V ODBOJKI

Pavlica in Veljak 
v državnem moštvu?
Državna odbojkarska reprezentanca bo 
trenirala v Miljah od ponedeljka do 22. t. m.

Adrijan Pavlica in Sergij Veljak, 
ki igrata pri gasilcih, sta bila po
zvana med kandidate za državno 
odbojkarsko reprezentanco, ki se 
bo udeležila evropskega prvenstva 
v drugi polovici oktobra v Buka
rešti.

Italijanska reprezentanca se bo 
od prihodnjega ponedeljka do 22. 
t. m. pripravljala v Miljah, kjer bo 
tudi odigrala dve trening tekmi z 
moštvom gasilcev.

Vpoklic Pavlice in Veljaka, ki sta

NOCOJ OB 20.30 bo v telo
vadnici šole «Morpurgo» (Cam
pi Elisi) srečanje v odbojki 
med ekipama BORA in TRŽA
ŠKIH GASILCEV. Srečanje bo 
veljavno za finalno kolo poka
la «Treh Benečij 1963».

Vabljeni vsi navijači Bora in 
ljubitelji odbojke.

z odbojko sistematično začela v vr
stah Bora, v reprezentanco, pred
stavlja lepo in zasluženo priznanje 
tema dvema igralcema, obenem pa 
nas veseli, da sta prav dva sloven
ska športnika dobila tako pomemb
no priznanje.

TENIS

Prva zmaga Piliča 
v Palermu

PALERMO, 1. — V prvem dnevu 
mednarodnega teniškega turnirja v 
Palermu sta od vidnejših igraloev 
nastopila tudi Italijan Merlo in Ju
goslovan Pilič. Merlo je premagal 
Morgana s 6:3, 6:1, Pilič pa D’ArpO 
s 6:2, 6:4. Zmar1 je tudi Jugoslo
van Prosečki naj Italijanom Pia- 
centijem s 6:2, 6:2.
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ZA TEKMO S SOVJETSKO ZVEZO 13. OKT. V MOSKVI

Nogometna A reprezentanca 
na pripravah v Covercianu
Fabbri še vedno računa tudi na Maldinija - Kandidati za B reprezentanco zbrani v Milanu

FLORENCA, 1. — V tehničnem 
centru v Covercianu so se danes zar 
čele priprave italijanske nogomet
ne A reprezentance, ki se bo v ne
deljo 13. oktobra pomerila v Mo
skvi z reprezentanco Sovjetske zve
ze. Med igralci, ki so se zbrali v 
Covercianu in ki so na razpolago 
tehničnemu komisarju Edmondu 
Fabbriju so:

vratarja: Negri (Bologna), Sarti 
(Inter);

branilca: Burgnich in Facchetti 
(Inter);

krilci: Tumburus (Bologna),
Guarneri (Inter), Salvadore (Ju- 
ve), Trapattoni (Milan);

napadalci: Bulgarelli in Pascutti 
(Bologna), Corso in Mazzola (In-
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KOLESARSKA DIRKA ZA POKAL «FIUME VENETO»

Uršič prvi na cilju 
Plet uradni zmagovalec
Zmago j'e Uršiču odvzela žirija, češ da je v šprintu oviral Pleta

FIUME VENETO, 1. — Kolesar- 
ska dirka diletantov za pokal «Fiu
me Veneto», ki je bila v nedeljo na 
160 km dolgi tradicionalni krožni 
progi, se je zaključila nekoliko ne
predvideno. Na cilju Je bil dejan
sko prvi Jurij Uršič (C. Bar Mar
chigiani Faenza), v uradnem vrst
nem redu pa je prvi Licinio Plet 
(Ciclo Assi Friuli).

Kako je prišlo do tega? Dirka, na 
kateri je startalo 31 kolesarjev, na 
cilj pa prišlo samo II, je bila že 
takoj po startu zelo razgibana in 
izredno hitra, saj je povprečna hi
trost znašala skoraj 43 km na uro. 
2e v prvem krogu je ušla četvori- 
ca kolesarjev in glavnina, v kateri 
so bili vsi najboljši, zaradi prese
nečenja sploh ni reagirala. Ko pa 
je glavnina na pobudo najpogum
nejših, med katerimi je bil v prvi 
vrsti Uršič potegnila, so imeli ubež
niki že toliko prednosti, da so Jih 
favoriti lahko ujeli šele v sedmem 
krogu. Na polovici devetega kroga 
je močno potegnil Uršič, kateremu

se Je takoj pridružil Plet. Oba sta 
diktirala silen tempo, v neposredni 
bližini cilja pa Je bil Uršič hitrejši 
in je prvi dosegel cilj.

Nekaj ur pozneje pa Je žirija ob
javila končni vrstni red, v katerem 
je bil na prve mmestu Plet, Uršič 
pa na drugem z enakim časom, ži
rija je namreč bila mnenja, da Je 
Uršič v sprintu oviral Pleta, kar pa 
po mnenju prisotnih nikakor ni bi
lo res. Plet je namreč skušal pre
hiteti Uršiča po levi strani, ker bi 
mu prodor po desni zaradi vetra ne 
mogel uspeti.

Razumljivo je, da je bil Uršič v 
takih okoliščinah opeharjen za zma
go, ki si jo je lojalno priboril, ven
dar pa to v ničemer ne zmanjšuje 
vrednosti tega gorlškega kolesarja, 
ki bo prav gotovo še imel prilož
nost ,da se uveljavi, kot se Je uve
ljavil že tolikokrat doslej.

Vrstni red: 1. Plet 3.45’ s povpreč
no hitrostjo 42,771 km, 2. Uršič isti 
čas, 3. Camllll z zaostankom 1’20”,
4. Moro, isti čas itd.

ter), Rivera (Milan), Orlando in 
Sormani (Roma).

Za razliko od enajstorice, ki je 
nastopila proti Braziliji, ni med 
kandidati vratarja Vierija (Torino) 
in Maldinija (Milan). Pač pa sta 
med kandidati ponovno Pascutti, ki 
bo igral na levem krilu in pa vra
tar Interja Sarti. Ce Maldini, ki je 
poškodovan, ne bi pravočasno okre
val, računa Fabbri na Janicha.

Ker je laže poškodovan tudi Maz
zola, je Fabbri odredil, da jutri ne 
bo že najavljene trening tekme z 
enajstorice Livorna. Ta tekma bo 
šele v sredo 9. oktobra neposred
no pred odhodom v Moskvo. 

Tehnični komisar Fabbri je

gatti, Fara, 
Maestri.

Innocenti, Galloni,

Priprave Triestine 
za tekmo s Padovo
Triestina Je včeraj začela na ob

činskem stadionu s pripravami za 
nedeljsko interno prvenstveno tek
mo s Padovo. Trener Montanari je 
imel na razpolago vse igralce razen 
vojakov (Vitali, Rancati, Di Vincen
zo) od katerih Je Vitali zadržan na 
kolektivnem treningu kandidatov za 
državno B reprezentanco v Milanu. 
Skupno z drugimi Je včeraj treni-

tekmo s SZ optimist, vendar pa je ra* tudi vratar Miniussi, ki je do-
dejal, da je sovjetska reprezentan
ca zelo močna. Posebno sta mu 
všeč obe krili, zveza Ivanov in sred
nji napadalec Gusarov. Fabbrija pa 
skrbi predvsem dejstvo, da so 
sovjetski igralci že v odlični fizično- 
atletski kondiciji, medtem ko je i- 
talijansko prvenstvo v teku šele en 
mesec in Igralci zaradi tega še ni
so dosegli najidealnejše forme.

Za prihodnji teden je program 
«azzurov» naslednji: v ponedeljek,
7. okt. zbor v Covercianu; v torek,
8. okt. telovadno-atletski trening in 
kondicijski trening z žogo; v sredo,
9. okt. ob 14.30 trening na dvoje 
vrat proti Livornu. Takoj po tre
ningu ob 17.20 odhod z vlakom v 
Milan in nato 10. okt. ob 10,15 z 
letalom preko Pariza v Moskvo.

MILAN, 1. — Kandidati za itali
jansko B reprezentanco, ki bo 16. 
oktobra nastopila proti reprezen
tanci francoske lige (B liga) v Ni
ci, so se danes zbrali v Milanu od 
koder so se potem podali v Vare
se kjer so imeli kratek atletski tre
ning. Od 26 sklicanih na skupne 
priprave, se jih je javilo 25. Manj
kal je Nocera, ki se je poškodo
val. Jutri popoldne bodo kandidati 
odigrali v Varese med seboj trs- 
ning tekmo v naslednji sestavi:

Sivi: Colombo; Martidonna, Vita
li (Triestina); Rizzolini, Signorelll, 
Pestrin; Bolzoni, Lazzottl, Traspe
dini, Pasquina, Maioli.

Rumeni: Nobili; Rogora, Fonta
na; Beltrami, Peretta, Spagni; Ba

vršil svoj vojaški rok. Trenerju 
Montanariju je doslej na razpolago 
tudi srednji napadalec Vit, ki je s 
uspehom opravil izpite.

Danes bo Triestina odigrala na 
občinskem stadionu trening tekmo 
proti diletantski enajstorlcl prve 
kategorije Arsenalu.

Odlični Jugoslovanski skakalec ■ 
palico Lešck, ki je na Sredozem
skih igrah v Neaplju osvojil zlato 
kolajno in z rezultatom 4,75 dose
gel nov jugoslovanski rekord In 
enega najboljših rezultatov v Ev
ropi.

JOŽE VERČA N:

OrfMAREZIG 
do MADRIDA

TO.
«La guerra è finita! La guerra è finita! Vojna je konr 

èana!» si slišal vsepovsod. Po gostilnah pa so visele še vedno 
slike kralja in kraljice, po ulicah pa so bile še marsikje Mus- 
ailinijeve slike in zraven napis: Evviva il Duce!

V Tarentu smo ostali samo en dan, nato smo se odpeljali 
po železnici do Barija. Tu nas je pričakovala zavezniška de
legacija, ki nas je odpeljala v taborišče. Ob tej priliki smo 
se prvič srečali tudi s predstavniki nove Jugoslavije. V Bariju 
smo imeli zbirno postajo za repatriacijo ranjencev, ki so se 
zdravili po raznih vojaških bolnicah v Italiji.

V altamurskem taborišču v Bariju smo ostali pet dni in 
smo čakali na parnik za Jugoslavijo. Tedaj se je priključilo 
našemu transportu še kakih 150 internirancev in 200 ranjen
cev. ki so se vračali iz italijanskih bolnic v Jugoslavijo.

17 maja smo se vkrcali na parnik. Vkrcavanje Je trajalo 
precej dolgo, saj nas je bilo 2033.

Med potjo smo prepevali partizanske pesmi, interniranci 
so pripovedovali o italijanskih koncentracijskih taboriščih, 
ranjenci pa o partizanskih borbah. Ure so naglo potekale.

Drugi dan navsezgodaj smo zapluli v jugoslovanske vode. 
Mimo nas so se počasi pomikali naši veliki otoki. Korčula, 
Hvar, Brač in bližali smo se Splitu. 2e od daleč so se svetili 
veličastni zidovi Dioklecijanove palače. Z višine pa nas je 
pozdravljal Marjan s parkom in velikim gozdom.

Pristajali smo.
Spličani so morali biti obveščeni o našem prihodu, zakaj 

na obrežju se Je trlo ljudi. Vse Je bilo pomešano, vojaki ln 
civilisti, možje, žene in otroci. Skoraj vsi so imeli titovke. 
Nekdo nam je zavpil iz množice v pozdrav:

«Dobrodošli v novi Jugoslaviji..» Tedaj so vsi zaposkall, 
pozdravljali z robci in kapami, vmes pa so vzklikali:

«Živel maršal Tito! Živela partizanska vojska! živela Rde
ča armada!» Nato so se oglašale vsepovsod partizanske pesmi.

Tudi mi smo odzdravljali, vzklikali in prepevali. Mar
sikdo, ki mu je bila stara Jugoslavija mačeha, je imel zdaj 
od navdušenja solzne oči. čutil je, da se je tu marsikaj spre
menilo. To Je bil naš prvi stik z novo Jugoslavijo. Čutili smo, 
da nas domovina sprejema z ljubeznijo.

V Splitu nismo izstopili. Tam so Izkrcali samo nekaj 
blaga, nato so nas odpeljali v Trogir.

Tudi v Trogiru so nas prisrčno sprejeli. Razen navdušene 
množice so nas čakali na obrežju tudi zastopniki sprejemne
ga centra za splitsko cono. Ko sem odpeljal ujetnike v 
vojašniko in oddal sezname, je bila moja naloga izpolnjena. 
V Slovenijo pa še nisem odšel. Na prošnjo majorja Zaričiča 
sem ostal še dva tedna v sprejemnem centru in mu pomagal 
v pisarni pri grupiranju Jetnikov ln sestavljanju novih sezna

mov. Tedaj sem organiziral med repatriiranci tudi zbiranje 
prostovoljnih prispevkov za bolnico VIII. udarnega korpusa 
v Trogiru. Nabral sem okrog 100.000 din v raznih valutah, 
poleg tega pa Se velike količine oblek, perila, čevljev, kon- 
servnih škatel in sanitetnega materiala. Ko sem vse to oddal 
komandantu zbirnega centra, sem se poslovil.

Iz Trogira sem odpotoval 6. junija najprej v Split, nato 
po proti Reki.

V Zadru se je ustavil parnik dalj časa. To priliko sem 
izrabil m si ogledal mesto. Gledal sem in strmel. Saj mesta 
sploh m bilo več! ostali so le še kupi ruševin. Središče je 
bilo zravnano z zemljo, drugod pa so štrleli tu pa tam v 
zrak le še posamezni ožgani zidovi nekdanjih lepih stavb, 
še celo pomoli so bili docela razdejani.

«Kdaj pa so vam fašisti tako razdejali mesto?» sem vpra
šal staro ženico, ki Je brskala po razvalinah.

«Fašisti? Kaj še!» Je odgovorila. «Mesto so razdejali vaši 
zavezniki Angleži in Amerikanci! Partizani so že pregnali 
Italijane iz mesta in mislili smo, da bomo imeli poslej mir; 
tedaj pa so priletele nenadoma nepregledne Jate angleških 
in ameriških bombnikov in so zasule mesto z bombami. Pod 
razvalinami niso ostali samo starci, žene in otroci, temveč 
tudi precejšnje število partizanov.»

Po nekaj urah smo odpluli jz Zadra proti Reki. Na Ve
lebitu so divjale tedaj še borbe z ustaši in četniki. Ko smo 
pluli mimo Paga in Raba, je odmevalo s planin še regljanje 
strojnic.

V Crikvenicl smo obstali.
«Dovolj,» je rekel kapitan, «naprej se ne upam. Morje 

proti Reki je na gosto posejano z minami, še ta teden se je 
neki naš parnik tam potopil.»

Morali smo vsi izstopiti ln sl pomagati dalje, kakor sme 
vedeli in znali. Ko sem nekaj časa zaman iskal kako pr* 
vozno sredstvo, sem se odpravil kar peš proti Reki. Morda 
sem capljal že dobro uro po prašni cesti, ko Je prlropotal za 
mano vojaški tovornjak s praznimi becinskimi sodi. Ustavil 
sem ga in prisedel. Kmalu smo bili na Reki.

Tudi Reki vojna ni prizanesla. Posebno pristanišče Je bile 
hudo nazdejano. Nekaj jamborov potopljenih ladij Je še ved
no žalostno molelo iz vode. Mesto se mi je zdelo nekam prazne 
in zapuščeno.

Po Reki nisem dolgo kolovratil. Mudilo se mi Je; rad bi 
bil čimprej s Sloveniji. Mahnil sem jo naravnost na postajo 
Tam so ravno sestavljali vlak za Ljubljano. Kmalu sem bil 7 
vagonu in tri ure kasneje že v Ljubljani.

Ljubljana je bila v slavnostnem razpoloženju. Ljubljanski 
kolodvor je bil ves okrašen s cvetjem in pisanimi trakovi, 
povsod so plapolale velike jugoslovanske, slovenske in rdeča 
zastave. Pričakovali so maršala Tita. Po mestu je bil vrvež, 
Z vseh hiš so se vile dolge zastave in vsa okna so bila okra
šena s cvetjem. Posebno okrašen je bil Trg revolucije, kje* 
so že postavljali tudi tribuno in zvočnike.

Slovenija se Je pripravljala na slavnostno proslavo osvo
boditve. Z vseh strani so se zgrinjale množice v mesto. Rade 
bi bile priča tega veličastnega zgodovinskega dneva. Vsi bi 
radi videli in slišali naše nove republiške predstavnike, pred
vsem pa maršala Tita.

Ko sem se naveličal tavanja po mestu, sem šel na štab 
IV. armade, da bi mi odredili novo službeno mesto.

<Nadalfevan)e sledi/
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